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.edalGtioneel 
Ja, gaat U er gerust even rustig voor zitten, ROSTRA 49 heeft heel wat te 
bieden. t'Neutraal, maar tach leesbaapl',zou de HP zeggen. Dankzij veel werk 
van schrijvers en schri j fsters, typistes, lay-outers en redacteuren i.s deze 
uitgave tot stand gekomen, en met succes dachten wij. 
Met een kijkje in ons nieuwe buffet op de v66rpagina (en zie duiveltje op pag. 
2) waar dhr.Verburg de kroketten en aanverwante producten tracht te bruinen 
waarna zij via dhr.Ankum de balie oversteken naar de aan vetzucht lijdende 
liefhebbers. We kunnen daarom ook binnenkort 10 minuten later uit ons bed 
omdat een pakje brood klaarmaken tot het grijze verleden gaat behoren. 
P.s. Natuurlijk worden er ook Rennies verkocht 
Meer over de verzorging van de inwendige mens op pag. 7. 
Anders is het met het structuurbele~d, waarvoor het startschot van een hope
lijk boeiende discussie nu is afgegaan met het arti~e1 over "De structuurnota 
en de Scheepsbouw". Verder een uItvoerige kijk op de problematiek in de 
confectie geti teld "De confectie in afbraak" op pag. 12. 
Interview met Prof. De Wolff, die met het bereiken van de 65 jarige leeftijd, 
over een aantal zaken wel wat te zeggen heeft. 
Het interview met Mevr.Bruyn-Hundt vindt U op pag. '5 waarin opgenomen "et 
rapport van de commissie 1I1.~omen' s Studies" .. 
De Herstructurering vindt op pag. 9 slecht een bescheiden plekje gezien de 
he Ie problematiek hieromtrent.In de beperking toont zich de meester dachten wij. 
De ASVA vraagt dit keer nogal wat aandacht, leest U het alstublieft, U doet ze 
er een groot plezier mee, eo U hoeft het niet met ze eens te zijn. Hetzelfde 
geldt eigenlijk voor het stukje "P.V.Werkgroep" op p~g.17. 
Onderzoek in de wetenschap en wat de Anti-Apartheids-Beweging-Nederland U 
willen zeggen, kunnen U waarschijnlijk aansporen tot een zijsprong in U da
gelijkse werksfeertje. Verder enige berichten uit de hoek van de fac.raad. 
Dan rest verder de reactie van ons redactuelid Adri Starn op het geen hem in 
een weerwoord door dhr.Sch~ndorff voor de voeten is gegooid. Met dank aon al:en. 
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STRUCTUURBELEID 
IN DISCUS SIE 

De discussie 'heeft zijn aanvang geno
men. Na het inleidende ar,tikel in de 
vorige Rostra-aflevering zijn in dit 
nummer twee wetenscftappelijke duO's 
in de pen geklommen. Belde duo's heb
ben een studie over een weg-kwijnende 
bedrijfstak gemaakt, de sche~psbouw 
(p. 3-5) en de confectie (p. 12-15) 
Beide duo's hebben ook gemeen dat zij 
op grond van hun bevindingen nogal wat 
kritiek hebben op de maatregelen die 
in de nota-Lubbers worden aangeprezen 
en op de vooronderstellingen die aan 
deze nota ten grondslag liggen. 
Wordt het geen tijd dat iemand minis
ter Lubbers in bescherming neemt ,:en ' 
een warm pleidooi ' voor diens structuur
beleid gaat houden? Een CDA-er mis 
Bchien die ' na de Rooie Haan-NIPO en
quete weer wat zelfvertrouwen heeft 
gekregen? 

Na lezing van beide artikelen en ge
sprekken met de schrijvers ben ik in 
de verleiding gekomen om de volgende 
stelling te poneren: 

DE -BELABBERDE TOESTAND WAAR VELE BE
DRIJFSTAKKEN MOMENTEEL IN VERKEREN, 
VINDT MEDE HAAR OORZAAK IN HET RELA
TIEF LAGE LOONPEIL DAT DEZE BEDRIJFS
TAKKEN VAN OUDSHER HEBBEN GEKEND 

r.ee opmerkingen teneinde een verkeer
de 1nterpretatie te vermijden: 
- De, Kwalificatie 'relatief laag' 

wdrdt door mij gemeten aan de hand 
van het loonpeil ' in de op de arbeids
markt concurrerende bedrijfstakken. 

- De oorzakelijke relatie is , natuur-
lijk niet rechtstreeks., 

De relatieT lage lonen zijn vaak een 
uitvlo~isel van een conservatieve on
dernemingsstrategie, met name ' op het 
terre in van de arbeidsmarkt. Enkele 
kenmerken: men richt zich hoofdzake
lijk ' op goedkope arbeidskrachten en 
men doet weinig moeite om de arbeids
productiviteit te verbeteren, derge
lijke hebben een slecht 'imago' bij 
de werknemers en de werkzoekenden: 
weinig scholings- en promotiemogelijk
:.eden, veel geestdodend werk, een 
hierarchische en paternalistische 
werkstructuur ~.d. 
Vooral in bedrijfstakken waar het fa
miliebedrijf overheerst, vindt men 
vll.ak een '19de-eeuws' , person'eelsbe
Jeid. 

De artikelen over de scheepsDouw en 
de confectie leveren m.i. voldoende 
bewijsmateriaal ten gunste van mijn 
stelling om in de komende Rostra-

afleveringen hier verder op door te 
bou.en 

Ie verwllehlen 
De stelling slui t misschien goed a,an 
bij een artikel van de heer Chin dat 
u in de volgende Rostra kan v'e:t"wachten. 
Dit artikel zal gaan over de herstruc
turering van de Nederlandse industrie ' 
in relatie met de internationale ar
beids verde ling en over het beleid 
van het duo Pronk-Lubbers op dit ter
rein. Bij dit thema speelt de discus
sie over de arbeidskosten een be lang
rijke role 
Verder komt er sen artikel over de 
bevindingen van een onderzoek naar een 
8-tal structuurrapporten. De bovenge
noemde stelling zal in di t arti'kel 
ook aan de orde komen. 
De rest is nog een verrassing, ook 
voor mij op het moment dat ik dit 
schrijf. Ik heb natuurlijk weI een 
aantal namen op mijn lijstje staan. 

Tenslotte de uitnodiging aan aIle 
lezers om te reageren op de scheep_ 
bouw- en confectieverhalen of op een 
andere Manier een bijdrage aan de dis
cussie te leveren. 

H.V. 

DE STRUCTUURNOTA 
EN DESCHEEPSBOUW 

Aan de economisc he St ructuurnota liggen bepaalde opvattingen over de eco
nomie ten grondslag . Naar onze mening lijkt men uit te gaan van een ge
sloten economie waar volledige co ncurrentie heerst. In ,het tegenwaordige 
taalgebruik heet dat: veel Molenschotten en geen industriele vrijge~tel
den. De economische werkelijkheid is echte'r anders. Maar ook ,voer de 
Structuurnota gaat het 'garbage in - garbage out' principe op. pe posi'
tieve effec t en die van de voor[;estelde maatregelen verwacht worden, 
kunnen uitblijven ~mdat van weinig realistisc he vooronderstellingen 
wordt uitgegaan. 

In deze 'bijdrage aan de discussie over het structuurbeleid iets meer 
ov'er de vooronderstellingen die de Struotuurnota beva t. Vervolgens 
wordt di eper ingegaan op de investeringsrekeing en hee sectorstructuur
beleid. Da t l aatst,e geschiedt aan de hand van de ontwikkelingen in de 
scheepsbouw. 

het econolftische -denken 
achter de structuurnota 
i.hnister Lubbers is i n gesprekken rond 
de structuurnota dpenhartiger-over dat 
economische'denken ge~eest dan in de 
nota zelf, Aan Vrij Nederland deelde 
hij mee dat de nota eigenlij k een ma
cro-ecqnomisch werkstuk i s dat beoogt 
een bijdrage aan het ~erkloosheids
vraagstuk te leveren, In een gesprek 
met de \oIerkgever , een uitgeve van het 
:lederlands christelijk werkgever sver
bond , deelde hij mee dat in de nota 
wordt aangenomen dat de opbrengsten 
voer ondernemers een gegeven zijn . 
i4inister Lubbers : "Qverigens wij gaan 
altijd ,uit van de ',inst , van de kosten, 

terwijl We de opbrengsten als gegeven 
nemen". De st ructuu.rnota is een kosten 
nota . 

Over de st r uctuur van de economi e is et' 

weinig i n t erug te vinden . Volgens het 
FEM waS dat ook een van de ~edenen 
waar om de nota zo omvangr ij k was. Men 
moest uitvoerig uitl~ggen waarom er 
bi-jvoorbeeld " een blauwdruk van het 
economisch leven was opgenomen, Maar 
over ontwikke l in"en in afzonderlijke 
bedrijfstakken is in ' ae nota weinig 
terug te vinden , Volgens de inhoudsop
gave zal er een afzonderlij ke bij lage 
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uitkomen, die de ontwikkelingen in de 
sectoren zal bevatt~n. Navraag op 
Economische Zaken leerde dat deze bij 
lage ' spoedig ' zal verschijnen . Een 
meer systematische beschouwing van de 

' industriele structuur lijkt 'derhalve 
geen uitgangspunt van de structuurnota 
te zijn, maar een nog samen te stellen 
aanhangsel bij een in hoofdzaak macro
economisch verhaal. ,Kortom , zoals ook 
anderen r eeds vast stellen , met de 
structuur van de economie zelf heeft 
de Structu~rnQta weinig te maken 

WeI blijken er ideeen te bestaan over 
hoe ondernemingeo werken, getuige 
Lubbers opmerkingeo. Naar onze indruk 
wordt van de volgende veronderstellin
gen uitgegaan . Men neemt aan dat on
dernemingen geen invl oed uit kunnen 
oefenen op hun verkoopprijzen, die 
zijn evenals bij volledige concurren
tie gegeven . Als dat zo is, dan is het 
duidelijk dat de concurrentieposit i e 
aIleen verbeterd kan worden door iets 
aan de Kosten te doen . Grondstoffen
Kosten zi j n"ongrijpbaar, dus alle aan
dacht over de lonen. Beheers de ar
beidskos~en en ove~ enkele jaren draait 
de economie oaar behoren. 

De volgende stappen worden gezet . 'Als 
de concurrentieposit i e verbetert moeten 
na verlQop van tijd de winsten toenemen. 
Vervolgens gaat men ervan uit ' dat die 
hqgere winsten omgezet zullen worden in 
hogere investeringen. Het einde van de 
keten komt in zicht . De invester ingen 
brengen automatisch meer werkgelegen
heid mee, en zo wordt op termijn de 
werkloosheid aangepakt. Om dit proces 
te stimuleren wordt een Kleine 20,mil
jarji op tafel gelegd; omdat s,ucces in 
de vooronderstellingen list opgesloten, 
wordt dit bedrag 'inverdiend'. De 
laatste editie van Van Dale is sinds 
het verschijnen van de structuurnota 
op meer punten achterhaald . 

Hoe zit het met het ,werkelijkheidsge
halte van dit schema? Ondernemingen 
kunnen bij bepaalde marktstructuren weI 
degelijk invioed op hun verkoopprijs 
uitoefenen, hogere winste n hoeven in 
geen opzicht tot grotere investeringen 
in nederland te leiden. Ondernemingen 
investeren immers alleen indien zij ge
zien de marktontwikkeling een bepaald 
rendement verwachten; het beschikken 
over ingehouden "ins ten of pr emierege
lingen brengt op zichzelf hoogstens de 
financieringskosten op een ander nivea~ 
meer niet. Ditzelfde standpunt werd on-: 
langs ook door de voormalige financiele 
topman van het Philips-concern near 
voren gebracht. Ook de gedachtengang 
dat investeringen meer werkgelegenheid 
oplever en is s lechts juist als er in 
de · breedte geinvesteerd wordt. Maar op 
dit moment, - overcapaciteit ~n in ver
schillende bedrijfstakken - li f,r.en diep
te- investeringen meer v~~r de hand . Het 
meest reeele ui-c e;angspunt van de econo
mische opvatt ingen uit de structuurnota 
is, dat sangenomen wordt dat onderne
mingen verbeteringen in hun kostenposi
t ie niet altijd doorberekene n i n hun 
verkooppri j zen, 

Op de arbe i dskosten zullen we hier niet 
verder ingaan. AIleen een opmerking over 
de problemen in de sc,heepsbouw en de ar
beidskosten. Ook als morgen a l le lonen 
in de scheepsbouw gehalveerd worden, zit 
het er niet in dat de scheeusbouwers 
er in zullen slagen op eige~ Kracht or
ders te verwer ven. Elders kunnen sche
pen gekocht worden tegen prij zen die' 
l iggen beneden de aan koopprij'zen voor 
de materialen·die de scheepsbouwers hier 
moeten betalen. 
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het· stilDuleren' 
van deinvesteringet:t 

De regering wil de investeringen stimu
leren en gaat daartoe . een investerings
rekening bij de Nederlandse Bank openen. 
Ondernemingen die investeringen plegen , 
die voldo~n aan nog op te stellen cri
teria, kunnen premies krijgen. Men ver
wacht dat er zo meer geinvesteerd gaat 
worden . 

De werkgeversverbondeo zijn tegen een 
dergelijke regeling. Zij vin,den dat op
nieuw een bureaucratisch orgaan in het 
leven geroepen wordt~ dat willekeur 
voor de hand ligt . omdat er geen water
dichte criteria zijn op te stellen, 
Vooral voor de kleinere bedrijven voor
zien zij administ'ratieve problemen. 

De ondernemer , is kapitein op eigen 
schip en hier lijkt er een externe 
stuurman bi j te komen. Vandaar dat de 
werkgevers, pleiten voor een aftrekre
'geling. ladera onderneming die inves
teert kan voor belasting-aftre-k in aan
merking komen . Deze reGelinr, bestast 
momenteel, scheert iedereen over een 
karo, en is uiterst eenvoudig toe te pas
,sen, zo wordt gestl?ld. 

,De werknemersbonden zijn yoar een pre
mieregeling. Zij vinden dat de overheid 
controle mOAt uitoefenen op de vele mil
jarqen die zij aan het bedrijfsleven ter 
beschik~1ng stelt. Via een premierege
l ing kunnen ook de ' wenselijke ' investe
ringen gest imuleerd worden. 

Ons stand punt i s dat sprake is van een 
schijn. tegenst elling. Grote ondernemin
gen die verschillende divisies hebben 
worden noch bij een premieregeling noch 
b i j een aftrekregeling gecontroleerd. 
Kleine ondernemingen kunnen bij beide 
systemen gevolgd worden. Een voorbeeld 
ter verduidelijking. 

Een onderneming met vijf divisies was 
van plan om 100 miljoen in divisie A te 
stoppen. Gezien de marktomstandigheden 
is dat het maximale bedrag dat die 
,groep in een bepaald jaar nodig heeft . 
'Als het nu mogelijk wordt om , zeg 50 
miljoen, subsidie te krijgen dan kan men 
van de oorspronkelijke 100 miljoen 50 
miljoen voor ander'e doeleioden gebruiken . 
Dat kan zijn een investering in een sec
tor binnen Nederland die niet voor steun 
in aanmerking komt, maar het kan ook het 
oprichten van produktiefaciliteiten in 
andere , landen zijn. De subsidie wordt 
zonder meer voor het bestemde doel ge
bruikt , zowel bij een premie- als bij 
een aftrekregeling, aIleen van het oor
spronkeli jke investeringsbedrag kan een 
deel naar andere aktiviteiten afvloeien . 
Dat valt niet te controleren zonder in
zicht te hebben op het hele investe
ringsplan van de desbetreffende onder
neming. 

Geheel anders ligt het bij de kleinere 
onderneming. Die zit in een sector, 
krijgt subsidie en moet die asn de be
staande aktiviteiten besteden, daar is 
het ondernemings gebeuren veel door
zichtiger . Zowel bij een aftrekregeling, 
als bij een premieregeling ·is de Kleine 
onderneming vrij gemakkelijk teo contro
leren. 

Bij de discussies rond de wijze waarop 
de overheidsgelden aan het bedrijfs
leven ter beschikking worden gesteld, 
d,ent men met dergelijke effecten reke
ning te houden. 
Minister Lubbers maakt het in de nota 
met name de e;rotere,ondernemingen wat ge
makkeli.jk. Voistaan wordt met colleges, 
waar de investeringscri teri.~ getoetst 
worden. ,De opzet hiervan blijft in de 
nota vooralsnog vaag 'en garanties wor
den nauwelijks geboden. Nadrukkelijk 
blijft de ondernemer bij Lubbers kapi 
tein op eige~ sch ip. Onzeker blijft of 
de structuur van de economie verbeterd 
wordt. 

Bij de aftrek- regeling, geldt ook nog, 
dat aIleen winstgevende ondernemingen 
er voordeel bij hebben, verliesgevende 
bedrijven hebben geen vennootschaps
belasting. 

het 
• In 

structuurbeleid 
de sch.eepsbou~ 

'In 1965 kende de nederlandse scheeps
bouw grot'e problemen. Het marktaan
deel in de wereldproduktie was sinds 
de tweede wereldoorl og teruggelopen 
van 6,5 naar 1,7 procent. Uit de 
tabel blijkt dat het aandeel sinds 
1965 niet groter is geworden. Een 
commissie leek een voor de handlig
gende oplossing, en daarmede begon 
de overheid haar sectorstructuurbe
leid. 

De commissie werd geinstalleerd door 
de toenmalige minister van economische 
z¥:en, Den Uyl, met de woorden:"Ik 
wil er bij nadruk op wijzen dat ten 
aanzien van de overheid door de com
missie uiteraard geen beleidsadvie- , 

zen kunnen worden geformuleerd die 
financiele gevolgeo voor de overheid 
zouden implicere n". 

Sindsdien kent de scheepsbouw geen 
commissie'loos tijdperk meer. De laat
ste commissie , de beleidscommissie 
scheepsbouw, kwam in jUoi 1976 tot 
stand . Deze mag voorstellen uitwer
ken die de ov~rheid ongeveer' 400 mil
joen per jaar gsan kosten~ Daarmede 
is een belangrijke ontwikkeling weer
gegeven, het structuurbeleid is ' veel 
geld gasn ,kosten .. 

De vraag is of na zoveel jaren de 
structuur van de bedrijfstak door het 
vele commissiewerk verbeterd is. Ge
zien de grote problemen die de 
scheepsbouw nu kent mag de vraag ont
kennend worden beantwoord, WeI zijn 
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er de afgelopen tien jaar een groot 
aantal ondernemingen geweest die met 
andere ~ijn gefuseerd. De bedrijfs
tak heeft nu een grote dominerende 
onderneming, de Rijn Schelde Verolme. 

In een af~onderlijke studie (1) ~ul
l en we de verschillende structuur
rapport en analyseren, hier allen iets 
over de problem,m in 1965 en .in 1976. 
In 1965 waren de resultaten van de 
scheepsbouwers n·iet. best. De onderne
mingen waren aan qet divesteren~ de 
afschrijvingen werden niet voor 
scheepsbouwactlviteiten aangewend. 
De commissie die in 1965 aan het werk 
toog stelde in haar rapport vast dat 
de nederlandse scheepsbouwers nog 
in het voorindustriele tijdperk leef
den. De werven waren verouderd in ver
gelijking tot de werven in Japan en 
Zweden. De commissie zag de achter-
haalde produktiewijze als de belang-

rijkste oorzaak van de matige positie 
die de nederlandse scheepsbouw be
kleedde. Daarom moest er gemoderni
seerd wor.den, de produktie moest op 
industriele leest worden geschoeid. 

Opvallend is dat de commissie niet de 
arbeidskosten theorie van stal haalt. 
Men had werven in Zweden bezocht en 
die draaiden uitstekend, ondanks de 
bijna tweemaal hogere loonkosten die 
Zweden in die tijd kende. 
Integendeel, ~e stelde vas~ dat Zve
den haar marktaandeel zag toenemen 
ondanks loonkosten die ongeveer twee
maal zo hoog waren als in Nederland. 
Industrieel bouwen hield . in serie
bOuw. Standaardisatie en concentra
ties zouden nodig zijn en vonden 
plaats. 
Er kwamen vervolgena weer vele orders. 
Dat betekende dat de structuurproble
men op de achtergrond kwamen. 

~. "DID ...... 8RT 
Orderont!!Dl!~ 1966-1975 

f t 
2000 

, 
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1968 1969 1970 1971 1972 1973 1974 197:; 

(Bron: Cebosine, jaarversiar 1915) 

· Orderportefeui~le per 31.12.1975 

Rangordc Land BR'1' (It 1000) 
31.12.1975 

1 Japan 31.360 ( 38,1 %) 

2 Zwedcn · 6.522 ( 7,9 \) 

3 U.S.A. 4.973 ( 6,0 . ) 

4 Groot Brittanni! 4.931 ( 6,0 ft.) 

5 Frankrijk 4.861 ( 5,9 "0) 

6 Spanje 4."263 ( 5 ') .- ';') 

7 west Duitslatld 4.203 ( 5,1 'o j 

8 Brazilie 3.574 ( 4,3 "0) 

9 Itali' 2.29b ( 2,8 %) 

10 Denemarken 2.002 , ( 2,4 "!.) 

11 Zuid Korca 1:630 ( 2,0 ~) 

12 Polen 1.617 ( 2.0 '1.) 

13 Noorw(;9cn 1.481 ( 1.8 \) 

14 Finland 1. :205 ( 1,5 'I.) 

15 JOE:go.s iavie 1.199 ( 11 5 '8 ) 

16 Taiwan 1.076 ( 1,3 %, 
17 Neaerland 945 ( 1,1 ~l 

-

Rest van de wereld 4.208 ( 5,1 %J 

AWES 33.832 ( 41.1 .. ) 
Wereld 62.346 (100,0 .. 

~ron: Lloyd's Register (zeegaande schapen boYen 100 BRT; 

Als het goed gaat dan hebben de on
dernemingen weI wat orders te doen. 
Toen de tankermarkt verzadigd begon 
te raken, begon men maar aan de 
structuur van de bedrijfstak te den
ken. 
Niet alleen de vermeende oliecrises 
was hiervoor verantwoordelijk, ook 
zonder die gebeurtenissen zou de 
scheepsbouw nu in de overcapaciteits
problemen zitten. 

Daarmede zijn we bij het belangrijkste 
probleem van de scheepsbouw aangeland. 
Op wereldniveau be staat nogal wat 
overcapaciteit. Aangenomen w.or.dt on
geveer 50%, maar als de scheepsbouw 
opgesplitst wordt in verschillende 
deelmarkten dan blijkt dat er per 
deelmarkt grote verschillen bestaan. 
Over olietankers ztll ' tot ver in 
de jaren tachtig niet meer beschikt 

. worden. In de andere sektoren valt 
het allemaal weI mee; maar de over
capaciteit van de grote scheepsbouv 
verspreidde zich over de andere se~
toren. De scheepsbouv staat aan het 
begin van de magere j aren. Orders 
blijven (door de aangekondigde sub
sidies?) uit. De overcapaciteit is 
vooral door uitbreidingen buiten Neder
land tot stand gekomen . Nederland l oopt 
inmiddels vel voorop met het afbou-
wen van de hier aanwezige capaciteit. 
Dat betekent dat het sectorstructuur
beleid niet erg succesvol is geweest. 
Ook de rusies zijn weinig succesvol 
geb"J.ek'm. Bedrijfstakken die op op 
wereldmarkt opereren kunnen op een 
landelijk niveau moeilijk aangepakt 
worden. 

In 1965 meende men, evenals in de we
ningbouw, dat industr~eel . produceren 
de toekomst was. Aldus geschiedde,de 
overheid oefende daarbij druk uit. 
Kleine ondernemingen waren" vooral 
lastig. 
Nu, opnieuw evenals in de woningbouw, 
komt men terug_van de serieproduktie 
e.n standaardproduktie. 
Werven moeten fle.xibel zijn en dat 
blijken de grootste werven maar op 
beperkte schaal te zij n . 

Wat opvalt is dat noch in 1965 noch 
in 1976 door de scheepsbouwers naar 
voren wordt gebracht dat de arbeids
kosten een groot struikelblok z1Jn. 
Tien 'jaar geleden was men wat inge
slapen. Nu heeft men te maken met 
landen die de scheepsbouw behandelen 
als de nationale luchtvaartmaatschap
pij. En dan wordt normaal concurreren 
moeilijk. 

slotopnle .. king 
Over de scheepsbouw valt natuurlijk . 
veel meer te zeggen. Wat nu naar vo
ren komt is dat de problemen in de 
scheepsbouw en de oplossingen die de 
structuurnota voor de economie aan
draagt weinig met elkaar te maken 
hebben. 
Sinds 1965, zijn grotendeels op over- _ 
heidskosten,meer dan veertig sector
structuuronderzoeken gemaakt. Het is · ' 
jammer dat bij het opstellen van de 
structuurnota met het daarin verzamel· · 
de materi~l geen rekening is gehou
den. We zouden, als dat gebeurd was, 
Diinder hoeven "in te verdienen". 

R. de Lange 
W. Schout'endorp 

(1) De herstructureringen in de 
scheepsbouw, verschijnt eind 
oKt.ober. 
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ONDERZOEK 
Zijn de vruchten van de beoefening 
der 'ekonomische wetenschappen te 
pruimen?, Misschien in vergelijking 
met die van andere m~nswetenschappen; 
of rekening houdend met de wit-grijze, 
rechthoekige en air-conditioned ruim
tes waaruit ze -naar ik mag aannemen
zijn ontsproten? Voordat nu 'besloten 
wordt de faculteit op te heffen om
dat,er nog steeds werkloosheid en 
milieuverontreiniging (en een finan-
cieringstekort !) is of voordat we de 

- facul teit gaan uitbreiden met nieuwe 
werkgelegenheid voor onderzoekers die 
betere oplossingen voor werkloosheid 
etc. zoeken, lijkt een kritische be
oordeling van opderzoekresultaten 
gewenst. 

Weinig kritisch was de beoordeling 
van de Vaste Kommissie voor Weten-· 
schapsbeoefening van onze faculteit. 
De outpu~, gemeten in een aantal pa~ 
gina's steeg t.o.v. 174 met zoln 
20 %, wellicht zal deze trend zich 
voortzetten, het aantal lopende on
derzoeksprojecten bijft in elk, geval 
op peil, zo dacht men en,concludeerde: 
"De inventarisatie van hetin 1975 
verrichte onderzoek geeft geen aan
Ieiding tot pessimisti~che beachou
wingen over de productie van, onder
zoeksresultaten". Scholieren en stu
dent en mOBen echter weI op hun hoede 
zijn: tot de resultaten behoren 
diverse Ieerboeken. 
Zo is prof. Ankum doende met een 
'leerboek voor de financiering', 
prof. Pais met een 'leerboek Micro
economie, de Heren Meltzer en Odink 
met een'Inleiding tot de economische 
wetenschap' en Dhr .. van Rossem ~et 
'Modernisering van vraagstukken ten 
behoeve van de accountantsopleiding', 
om maar wat te noemen. 
Van andere onderzoeken is niet 
slechts de zin ,maar ook de inhoud 
twijfelachtig: in de inventarisatie 
worden z~ betiteld met 'Human 
Resource Accounting' ,'Het strategie
formuleringsproces', of 'Bepaling 
prijselasticiteit van de vraag van 
enkele lux~ tuinbouwprodukten. 
Voor het eerst werd dit jaar in de 
Wetenschapscommissie gediscussieerd 
over de criteria v~~r toekenning van 
(financiele ruimte voor) onderzoek. 

Dit alles met betrekking tot onder
zoek wordt voorbereid (en bedisseId) 
in de vakgroepen en dat heeft zo zij 
voordelen: de commissievergaderingen 
hebben een korte duur. Maar goed, 
genoemde kriteria zijn van groct bel 
belang en bovendien werd de 
comissie (en 
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werden de vakgroepen) overrompeld met 
de mogelijkheid tot het aanstellen 
van extra wetenschappelijk medewer
kers op doorstroomplaatsen. (Deze 
medewerkers hebben geen uitzicht op 
een benoeming in vaste dienst.) 

Wat betreft de doorstroomplaatsen 
werd binnen een paar kwartier verga
deren besloten om de voorkeur te doen 
uitgaan naar de vakgroep bedrijfs
economie die onderzoek wil doen naar 
de ontwikkelingen in de confectie
industrie en naar de vakgroep macro
economie om de voorb~reiding van "een 
enquete mogelijk t,e maken naar bedrij
ven in industrietakken waar blijkens 
de CBS-cijfers uitstoot van arbeid 
plaatsgrijpt bij voortgaande groei 
van investeringen en productie. 
Toekenning van arms lag voor onderzoek 
in It algemeen in de toekomst is in 
principe een verantwoordeLijkheid voor ' 
alle bij het onderzoek betrokkenen: 
(F,R., U.R., Minister), maar kan in de 
prAktijk het 'beste berusten bij de 

"WetenschapscoDmliss"ie. Deze zou na uit
voeriger informatie van de vakgroepen 
ad hoc kri te"ria en een ordinal.e 
preferentieschaal f<unnen ops tenen. 
Zoiets stelt de commissie voor aan de 
faculteitsraad. Hoe beter er binnen de 
facul teit?'een keuze kan wor,den gemaakt 
uit de (vele) onderzoeksplannen, des 
te minder is de noodzaak om meer ge
detailleerde keuzen te verschuiven 
naar sectorraden e.d .. 
Hopelijk kan de Wetenschapscommissie 
van de vakgroepen' zwart op wi t de mo
tieven krijgen waarom zij het door hen 
voorgesteld onderzoek willen doen en 
de normen waaraan zij vinden dat de 
resultaten moe ten voldoen. 

studenten en 
onderzoek 

In tegenstelling tot andere facultei
ten hebben "stud¢nten economie weinig 
met onderzoek te maken. Er zit ten sinds 
kort een drietal in de Wetenschaps
commissie, maar ze zitten niet in vak
groepen en onderwijs en onderzoek zijn 
streng van elkaar gescheiden. Terwijl 
in het merendeel van de faculteiten 
onderzoek tijdens de studie verplicht 
is,is op de economische faculteit (die 
toch zo veel verplichtingen in zijn 
programma stopt) aUeen voor gelukkige 
doctoraal-studenten en fanatieke 
scriptieschrijvers mogelijkheid tot 
het doen van onderzoek dat stud ie
punten oplevert. Daarbij komt het di.k-

wijls voor dat de begeleiding te kort 
schiet of dat juist de begeleiding zo 
krachtig is dat de onderzoekende stu
denten kunnen wor~en gezien als go ed
kope arbeidskrachten. 

De Wetenschapscommissie vindt -zonder 
duidelijk aan te geven waarom- dat er ' 
na de doctoraalfase een post-doctorale 
cursus moet komen waarin de student ~ 

"onder intensieve begeleidingu onder
zoek uitvoert en "enkele geavanceerde 
colleges" volgt. Als de student het 
daar goed van af brengt kan hij een 
research-aantekening op ,z' n diploma 
krijgen. Ik betwijfel of zo'n research' 
-jaar een stap in de goede richting is: 
a. Pre- en postdoctorale programma's 

moe ten door de faculteit uit eigen 
middelen worden betaald, zodat de 
onderzoekscursus niet anders dan 
ten koste van onderwijs en onder
zoek en i.h.b. ten koste van de 
ontwikkeling van onderzoek door 
studenten binnen de normale studie, 
kan worden'opgezet. ' 

b. Onderwijs in onderzoek middels in
tensieve begeleiding en colleges 
wordt op onze facultei't waarschijn
lijk nogal, schools. Als echte pro
blemen i.p.v. slechts 'didaktisch 
verantwoorde' problemen als uit~ 
gangspunt van studie genomen worden, 
is m.i. de kana dat daardoor in
zicht in me thodologie wordt bereikt, 
groter. 

c. Onrechtvaardige selektie van atuden
ten die het research-studentachap 
~bieren moet worden gevreesd. 

Ook al kan onze faculteit de op een 
research-aantekening beluste studenten 
aan zuster-faculteiten kwijtraken ala 
wij niet en zij weI een research-j"aar 
instellen, toch kan zo'n jaar beter 
worden verge ten als dat ook maar enig
zins ten koste gaat van studentenon
derzoek in de studie. 
I.v.m. de formatie (en de toekenning 
van financiele middelen) aan onze facul 
-teit is het van belang voorstellen 
voor studenten-onderzoek in te\passen 
in de herstructureringsvoorstellen. 

Onderzoek motiveert en stimuleert stu
denten en hoort onverbrekelijkce zijn 
verbonden met de studie. 
De kennis en vaardigheden die studen
ten kunnen opdoen uit onderzoek kunnen 
hen bij toekomstig werk (ook als dat 
wetenschappelijk werk op de universi
teit is!) van groot nut zijn. 



Als de vakgroapen maar willen is er 
binnen de studie heel wat mogelijk: 
in de propedeuse zouden b.v. korte 
excursiea kun~en worden georganiseerd 
naar 't C.P.B.,C.B.S. of de Beurs en 
sommetjes kunnen tot kleine onderzoek
jes veranderen zoals b.v. de enquete
som in het yak Statistiek-I. 
In de kandidaatsfase kunnen er paper
vervangende werkgroepen en mogelijk
heden toOt bijvakvrijstelling komen, 
themagroepen kunnen worden opgezet. 
In de doctoreal-fase ken in een afstu
deerproject uitgebreider onderzoek aan 
bod komen . . 

Voor de menswetenschappen geldt dat 
alle kreativiteit nodig is om bestaan
de theorien kritisch door te lichten 
en nieuwe te ontwerpen. 
Zoiets kan eerder' g·ebeuren door onder
zoek naar concrate ·problemen (werke
loosheid, speculatie,economische macht, 
moeilijkheden in bepaalde sectoren en 
bedrijven enz.) dan door het .kreativi
teits-onderdrukkende, schoolse onder
wijs zoals we dat nu kennen op onze 
faculteit. 
De wetenschappelijk medewerkers en 
hoogleraren van de economi9che facul
teit die menen dat onderzoek naar 
economische verschijnselen en proble
men aan hen is voorbehouden, ~onder 
studenten en geisoleerd van ' a~dere 
menswetenschappen, kunnen wat mij be
treft worden opgehaald door de bezui
nigings-detachemp.nten van het 
Ministerie. 

asva 

Richard Kruiswijk 
Studentlid 
Wetenschapscommissie. 

Door een technische fout i~ de 
aankondiging voor de ASVA le denver
gadering voar economie en econometrie 
s tudenten , uitgeschreven door de 
Aktiegroep Ekonomen,voor 5 october 
niet bij de geadresseerden aangekomen. 
Onze verontschuldigingen hier730r. 
Daarom is er een nieuwe vergadering 
uitgp. ~chreven op 9 november , tijd 
19.30u •• zaal 2252. 
Het is belangrijk dat alle leden 
daze vergadering komen bezoeken, 
want er gaat dit jaar een noop ge
beuren op , regeringsniveau, n.l.: 
-het nieuwe studiefinancierings-
stelsel van Klein komt in de Twee
de Kamer. 

-De terugdraaiing van de WUB komt 
in de Kamer. ' 

-De studentenstops wor~en weer be
handeld door de Kamer. 

-Klein neemt op 1 mei de beslis·sing 
over de herstructure ring. 

-Bij de behandeling van de Onder
wijsbegr.oting worden tevens , de be- , 
zUinigingen behandeld. 

De ledenvergadeting dient om 
de acties die op stape l staan te 
bediocussiiren. Ter discussie ligg8n 
de ASVA-beleidsmap '76/'77 en de 
Seminarmap van de Aktiegroep Ekono
men. Om maar even het belangrijkste 
actiepunt op k~rte termijn te be
kijken. op 20 november wordt er eeD 
landelijke demoristratie i~ Utrecht 
of Amsterdam gehouden. 

De agenda is als vo l~t: 
1.0pening en Mededel ingen 
2.Verslag ASVA-ledenvergadering van 

16 september . 
3. Al gcmene discussie 
4~Bezuini gingen algemeen en concreet 
. de actio op 20 november 

5.Landeli jke Zuid-Afrika Manifesta
·in Amsterdam op 12 november 

6 .Wat nog ter tafel komt,rondvraag 
en sluit ing . 

Aktiegroep Ekonomen 

de S.A.B. gaat ·ze 
. bruin bakR'en 

, '. 

"ollie 
Het maupoleum mag zi·ch verheugen in 
een kantinebeheer dat het zo goed 
met z'n klanten voorheeft als de 
Stichting Alcoholvrije Bedrijven. 
Het is ochtend. Bij mijn binnenkoms t 
in onze sfeervolle . kantine wordt mij 
op ·mijn verzoek een bekertje koffie 
verstrekt door de montere horeca
medewftrksters van S.A.B. tegen ge
ringe vergoeding . Zelfs als mijn 
wensen ver~er liggen : een broodje, 
een pakje kauwgom, een doosje luci
fers (ja werkelijk niets gaat ze te 
ver)") vorint dit geen enkal probleem: 
en dit alles met de bekende S.A.B. 
service natuurlijk. . 
Wanneer ik mij dan aan een van de 
knusse tafeltjes heb g.enesteld en 
voorzichtig mijn eerst sigaretje 
opsteek, lees ik met kleine oogjes, 
op het luciferdoosje de vaderlijke 
raad" Vier uw feeste blij, dus 
alcohblvrij". Ten eerste is dat 
"dus" mij niet helemaal duidelijk, 
bovendien komen dit soort spreuken 
op de vroege ochtend voor mij meestal 
net te laat. De opzet is echter 
duidelijk: een ruggesteun voor de 
a rme student, die het behalve tegen 
psychische-, sociale-, financiele-, 
en studieproblemen ook nog moet op
nemen tegen Koning Alcohol. 
Kijk, dat bevalt me een nobele 
stichting, zonder winstoogmerk, die 
het opneemt voor de arme en voora l 
zwakke student. Helaas is de kwa-
lite it van de geboden thee en koffie 
vaak zodanig dat je al na 3 slokken 
aan een stevige borrelbegint te 
denken om even bij te komen. De S.A.B. 
vanzelfsprekend erg gev·oelig voor 
dergelijke hinten, begreep dat hieF 
Ingrijpend gehandeld moest worden. 
De klachten betroffen echter niet 
aIleen de kwaliteit doch ook het 
ge'boden assortiment. 

IIrolletten 
Vervolgens werd besloten, in over
leg met of op aanraden van de be
heersraad (het fijne in deze is mij 
niet bekend), de ~uidige accomodatie 
te vergroten ten einde het assorti
memt te kunnen uitbreiden. Ho, ho 
zult u zeggen , is dat niet wat ver
gaand; een lekker kopje koffie, sen 
stukje fruit, een hardgekookt eitja 
wellicht, is a l een aardige stap in 
de goede richting, daarVobr hoeft 
voor mij e~ht niet verbouwd te wor
den. Nee de S.A.B. gaat verder en 
gaat binnenkort over tot het verstrek
ken van warme maaltijden. Warme maal
tijden, wat heet; de grootste infe
rieuriteiten, zoals daar zijn: de 
kroket, de uitsmijter, de frikadel 

'(al dan niet speciaal,., wat God ver
hoede)behoren thans tot de mogelijk
heden. Kijk, hier ontgaat de andera 
altijd zo glasheldere en rechtlij
nige denktrant van een stichting 
als de S.A.B'.. mij even. De gevolgen 
zijn n·atuurlijk ·iliet te overzien; de 
examenkandidaat met e~n grote gele 
kledder op z'n enige nette broek, een 
halve frikadel puilend uit de mond 
van een hoogleraar (een beetje on
fris gezicht eigenlijk) en de student 
die. in ulaats van de mensa te 

IM£ST/~ ffiS!!IiT IS T~VALLi& 
IIIf MlVIH'I'iuE N.T/I Of! O£ 
_VOl.~ O¥Tl VAN"'" "'41f Dr. 
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steunen, "even een kroketje bij de 
S.A.B. gaat halen." 
Maar goed "s S.A.B. 's wegen zl.Jn on
doorgrondelijk; de verbouwing is 
reeds begonnen met aIle ongemakken 
van dien.In een hoek· naast het 
buf f et heeft men een"noodakkomoda
tie ingericht, die ~ en wat onprak
ti.sohe ri jvorming tot gevolg heeft, 
zodat ik in de pauzes van mijn 
colleges in zaal 1174 niet eens meer 

hoef op te staan om koffie te 
gaan halen , omdat de rij al tot 
naast mijn bank is opgedrongen. 

30 mille 
Tijdens het kwartier pauzedat je in 
de rij , staat heb je als compensatie 
een aardig gezicht op de verbouwing. 
Te 'zien zijn , a Il een de ruwe stenen 
die zich achter de overal in het 

' gebouw aanwezige, pleisterlaag be
vinden (da~ verbaasde me enigzins), 
wat ongeK00rdineerd& staalcon3truc
ties etc. Het enige nieuwe nat ik 
tot nog toe heb kunnen ontwaren, 
zijn enige vitrines met de mogelijk
heid tot verwarming, bij mijn bak
ker liggen daar sauaijzenbroo~jes in. 
Dus die zullen hier ook weI· komen. 
denk ik. Verder is de reling die 
het schuifelpad, dut langs het buf
fet loopt. afscheidt van de rest 
van de kantine wat verle gd zodat 
een ruimere doorgang is verkregen. 
In het begin bevreemdde dit me, 
maar na epig nudenken begreep ik 
dat dit bedoeld is om de door de 
S.A.B. gevoede , ietwat ui tged.\) '-
de studenten een vrije doorgang'te
verlenen. 
De kosten van dit alles? Een Fu
tiliteit; 30 mille voor een af-
zuiginstall~tie,met een' gui gebaar 
afgestaan door t1aagdenhuis e r.. behe e r s 
raud . In deze tijd hoeven we toch nie t 
op een centje te kijken,nietwaa r? 
Plus nog wat bijkomende kosten voor 
de rest van de verbouwi n'g . 
De opbrengsten? WeI,dat is duidelijk; 
de S,A.B. strijkt de centen op en wij 
kunnen een vet hart krijgen ••.•••• 
Eat smakelijk. 

Herman ,an Oorschot. 
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ron diu it 
de raad 

Het voornaamste ag~ndapunt in de F.R. 
vergadering van 27 sept. was de be
noeming van een nieuw(dagelijks) fa
kulteitsbestuur~Ten aanzien van de 
herbenoeming van de secretaris(Ver
etegen per 1 jan. 77) en de opvol
ging van Rob Kerst ens als student
bestuurslid door ondergetekende le
verde dat kennelljk weinig problemi!n- ' 
op. 
Wel .is het elk jaar weer leuk om de 
rechtae EFB-fractie dezelfde poging 
in het werk te zien · s tellen teneinde 
afbreuk ·te doen aan de plaats van een 

., aktiegroeper in het fakulteitsbestuur. 
De stereotype vraag in dan steeds of 
het betreffende studentlid zich in 
het bestuur zal opstellen als verte
genwoordiger van studenten dan weI 
( •••• ) als vertegenwoordiger van de 
Aktiegroep.En de betreffende ·onba- . 
vangen vragensteller wordt dan stee
vast de boom ingestuurd . met .de opmer
king dat de gesuggereerde tegenstel
ling door .de Aktiegroep volstrekt 
wordt afgewezen. 

nieawe de"aan 
Het zwaartepunt van de opvolging van 
het fakulteitsbestuur lag bij de be
noeming(per 1 jan 77) van een nieuwe 
voorzitter c.q. dekaan van de fakul
teit;des te zwaarder punt omdat deze 
functionaris voor aen peri ode van 3 
jaar(l) voor een groot deel het ge
zicht van de fakulteit zal bepalen 
(m.n. via het College van·Dekanen 
e.d."gewichtige " organen) . Door de 
Aktiegroep werd daarom aangedrongen 
op een bespreking van de kandidatuur 
van Prof. Verburg (namens de EFB lid 
van de F .• R.) ,de enige kandidaat voor 
het voorzitt er s chap en daardoor vol
gens de nog tot 1 jan. zittende voor -
zitter Prof. Ankum zonder dis cussie 
en zonder stemming benoemba;'r~ 

Bij monde van Rob Kerst ens werden door 
de Aktiegroep de volgende bezwaren 
tegen een voorzitters ohap van Prof. 
Verburg opgesomd: 
- een opstelling t.a.v. zu~ke funda

mentele zaken als de herstrukture
ring van het w.o.,die -naar me erma
len in de F. R. is gebleken- in lijn
rechte tegenst elling staat t.o.v. 
de meerderheid van de Raad,resp. de 
fakul taire gemeenschap'; 

- een consequent streven . om -in de bes
te traditie van de EFB- afbreuk te 
do en aan vertegenwoordiging van stu
dentenbelangen in raden en commissies 
d.m·.v. de Aktiegroep; 
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- een opstelling ·in het conflict in d6 
vakgroep Eaoh. Sociologie (Zahn/Sco
bie versus Carchedi),die neerkwam op 
een politiek van in besoherming ne
aen tot het bittere einde van onbe
van~en 'weteDBchapper Zahn; 
het 'en passant' van de gelegenheid 
van het conflict Econ. Socio'logie 
gebruik maken ter bewerksielliging 
van een verwijdering van Adri starn 
uit de o.i .e' .goede diensten' (die het 
confliot 'binnen het raarn van de on
verzoenbare tegenstellingen diende 
op te lossen) -dit alles uiteraard ' 
onder de vlag van de grootst moge- . 
l~ke morele verontwaardiging t.a.v. 
ni·et-onbevangenheid b~' vertegenwoor
digers' • 

.,00" 
Tegen deze bezwaren van de Aktiegroep 
jegens het voorzitterschap en m.n. 
het daarmee verbonder Dekenaat van 
Prof. Verburg werd in de Raad wei-. 
nig meer ingebraoht dan, 
- door Prof. Klaht,dat we dolgeluk

kig moesten zijn dat er tenminste 
nog iemand bereid was om het voor
zitterschap op zich te nemen.om
dat elk alternatief ontbrak,vol
gens Klant vanwege de verknocht
heid van andere in aanmerking ko
mende hoogleraren/lekt oren aan 
onderwijs en onderzoek (volgens d~ 
Aktiegroep vanwege de psychologi
sche drempelwerking die er uitgaat 
op de bereidheid van potentiale 
kandidaten vanhet,op een goed 
voorbereid en welgekozen tijdstip, 
opwerpen van een 'enige kandidaat' 
van niet onaanzienlijk gewicht; 
door Prof. 'Ankum en Kees ten Broek 
(de werkgroep ekonome~ op zijn best) 
dat Prof.Verburg moet worden be~ 
schouwd als een zeer constructief 
zoeker naar comprissen wiens be
stuurlijke bekwaamheid buiten kijf 
staat. 

Hoe het ook zij:Verhurg werd voor
zitter en Dekaan,on getwijfeld niet 
in de laatste plaats doordat een 
aantalpers onen die invloed zouden 
kunnen uitoefenen op de besluitvor
ming zwaar ond er druk werden ' gezet 
door de aanzegging dat ze bij 'on
juist' gebruik van hun eventuele . 
invloed verantwoordelljk zQud en wor
den gesteld ( •••• alsof niet etke 
individuele invleod een voorwaar
delijke zou zijn,geconditioneerd door 
krachtsverhoudingen tussen diverse 
invloedssferen;belache lijk idee van 
·verantwoordelijkheid -om over V'er
antwoordelijkheidsgevoel nog maar niet 
te spreken)-kennelijk met de nodige 
gevolgen vandien?l 

De tijd zal leren of de r.R. juist 
heaft besloten (hoewel haar one in
dige wijsheid zulks veronderstelt ••• ) 
Saillant detail moge nog heten,dat 
de Aktiegroep door Verburg verzocht. 
werd te beloven-en dat deed ze met 
kenne~~ genoegenl- om de nieuwe 
voorzitt e r dezelfde (constructieve 
progressieve) aanpak t e gunnen .als 
Prof. Ankum de laatste jaren heeft 
moge genieten in het bestuur . 
'Ondergetekende 'gaat dus een boeiende 
tij!i tegemoet. 

Dennie Pit; 
nieuw studentlid Dagelijks Bestuur 

reetifjeatie 
in tegenstelling tot hetgeen in de 

vorige Rostra werd vermeld is voor doc~ 
toraalscripties voortaaan de volgende 
regeling van krachtj het judicium voor 
de doctoraalscriptie moet zij n vastge 
steld binnen 4 weken nadat inlevering .. 
heeft plaatsgevonden. rekening houdend 
met de vacantie va n de beoordelende 
docent 

I 

papers 
De Faculteitsraad heeft met betrekking 
tot de Regeling Experimentele Onderwijs
vormen de volgende aa llfullingen aange 

' nomen: 
iedere student mag slechts voor 'In 
van de 2 papers van een pape rvervangen
de werkgroep gebruik maken . Tenminste 
1 werkstuk moet dus zelfstandig ge 
maakt worden. 

_ Het schriftelijke gedeelte van de stof 
voor de papervervangende werkgroep 
dient voor tenminste 50% in de beoor
deling mee te · tel l en . 

nieaw lIesmar 

per 1 okt. is studentlid Rob Kerstens 
opgevolgd door Dennie Pit. 
per 1 januari wordt de secre taris 
C. Verstegen herbenoemd en wordt de 
huidi ge voorzitter prof Ankum opge
vol gd door prof. Verburg . 

...... ---.:----~-------~---
I . 
I 
I . 

lafseheid 
I 

prof. von" 
I 
I 
I 
I 

Prof. Vonk di e per 1 sept . j . l . met 
emeritaat is gegaa~ zal zijn afsche ids
cOliege . geven op donderdag 18 november 
om 15.0C uur in zaal 3259 '. 
Na afloop daarvan bes taat er tijdens een 
informele receptie in de koffiekame r . 

I gelegenheid om. van prof. VOnk af ~cheid 
I 
I 

te nemen. 



TOCH. HOG 
Het leek allemaal zo mooi. Eindelijk 

had den de Aktiegroep Ekonomen en de 
meerderheid der statleden elkaar g~
vonden op een van de belangrijkste 
zaken die deze jaren spelen: de 
herstructurering. 

Slechte Wet 
De wet Herstructurering Wetenschap
pelijk Onderwijs, die nu krap een 
jaar van kracht ilt ondanks het 
eensgezinde verzet van de universi
teiten, dwong iedereen op de facul
teit tot belangrijke keuzes. 
Allereerst natuurlijk de vraag of de 
studie in vier- jaar geperst zou kun
nen worden, of dat toch wel minimaal 
vijf jaar nodig is. Voorts hoe dan 
de studieduur terugbebracht kan 
worden van gemiddeld 8,1 jaar naar 
de door de nieu.e ' wet maximaal toe
gestane 7 jaar. En dan doet zich 
de belangrijke vraag voor hoe de 
studie moet worden ingedeeld: een 
brede basisopleiding van 3 jaar of 
meteen na de propedeuse specialisaue 
in bedrijfs- of algemene economie. 

Democratisch 
De door de faculteitsraad ingestelde 

commissie Herstructurering zou de 
hele zaak uitzoeken. Zij besloot 
daartoe , in maart jl. een Interimrap- , 
port uit te brengen waarover het oor
deel van alle faculteitsleden werd 
gevraagd. De commissie yond het 
jUist, om eerst door de faculteit 
enige principiele beslissingen te 
laten' nemen, in plaats van dat zij 
de faculteit zou 'overvallen' met 
een tot in details uitgewerkt studie
programma. Daarover zou al gauw een 
'take it or le ave it' discussie ont
st a an, zonder mo gelijkheden v~~r ' 
betrokke ne n om wijzigingen aan te 
brengen. Het werd terecht beter gevon
den eers t in de faculteit oon kader 
te vormen voor de herstructurering. 

Over het Interimrapport hebben 
velen zich gebogen. De studenten op 
drukbezochte onderwijsdagen en stat
leden op speciale vakgroepvergaderingen 
en zelfa voor het eerat op ee~ algemene 
docentenvergadering. 

Eensge zind ' 
In al deze vergaderingen overheer

ste ~~n duidelijke mening: he~ huidige 
programma, dat nu zo'n vijf jaar 
draait, di ent verbeterd te worden. 
De opbouw erVan moet gehandhaafd blij 
ven, dat wil zeggen, dat er een brede 
basiaopleiding van driejaar ia met 
daarna twee jaar specialiaatie. 
Daarmee werd t evena besloten tot een 
cursusduur van 5 jaar. De eensgezind
heid in al deze vergaderingen werd 
weerspiegeld in de bealuiten van de 
Faculteitsraad, die nothbene unaniem 
deze gedachten overnam. 

KANDIDAATS 
De herstructureringscommiasie kon 

dus verder met een ondubbelzinnige 
opdracht: 1 j aar propedeuse, 2 jaar 
kandidaats ter voltooiing van de 
brede basisopleiding, e~ tenslotte 
2 jaar specialisatie in het doctoraal. 
Langzaam maar zeker naderde de vol
tooiing van deze taak; half september 
zou het eindrapport van de commissie 
ve,rschijnen. Op het laatste moment 
kwam er bij een aantal commissieleden 
neg een nieuw idee OP e De kandidaats
fase zou best kunnen verdwijnen. Na 
de propedeuse beslaat de basisoplei
ding al l een nog de. vakkeI\. micr"'-. 
macro, bedrijfscalculatie, financi.-

ACTIES " • 
ring en statistiek, die alle in 
semesters worden gegeven, en twee 
werkstukken. Men dient dit programma 
gelopen te hebben v66r men san de 
meeste · dootoraalvakken mag beginnen. 
De overige vakken uit de doctoraal. 
fase mogen al gevolgd worden naast 
de 5 basisvakken. 
Het aantal doctoraalvakken wordt ' door 
overheveling van de 2 kandidaats
keuzevakken en Intern,ationale Ec,on. 
Betrekkingen/Welvaartstheorie uitge
breid met 2 kleine en 1 groet yak. 
Van de doctoraalvakken moet er ten 
minste ~~n uit de volgende vier 
kiezen: Economische- Geschiedenis, 
Economische Geografie, Recht en 
Voortgezette Wiskunde. 
Het voorstel beoogt een grot ere keuze 
vrijheid; hetgeen bereikt wordt door 
afschaffing van het verplichte yak 
IEB/WELV en door een kandidaatsvak 
om te zetten in een doctoraalvak,w~ 
de keuzemogelijkheden groter voor zijn. 

. Het aant al vakken is in het doctoraal 
immers groter dan in het kandidaats. 

BUZIES 
Na discussies, die vaak meer ruzies 

leken, hebben de meningen over dit 
voorstel zich enigszins uitgekrista
liseerd. De Aktiegroepvertegenwoordi
gers hebben zich met de grootste 
nadruk tegen dit voorstel uitgespro
ken en er is zelfs al een handteke
ningenaktie van start gegaan. Daarbij 
worden de eisen geateld 'geen afbraak 
van het kandidaats en voor handhaving 
van een brede basisopleiding,l. 

Hieronder volgen de belangrijkste 
argument en van de Aktie~roep. 
Het meest wezenlijke dat veranderd 
wordt door het nieuwe VOorstel is 
he t vervallen van een afgeronde 
basisperiode. Momenteel krijg 
je in de eerste drie jaar een zodanig 
pakket, dat je geacht kunt worden 
een overzicbt te bebben van' bet 
brede terrein van de economie. Men 
heeft betrekkelijk goed kennis genomen 
van de heide hoofdrichtingen bedrijfs
~n algemene economie en de verschil
lende apecialisaties daarin. 
Daarnaaat is orientatie mogelijk op 
enkele van de vele toepas~ingsgebie
den van de theorie en kan men in de 
richting van andere disciplines 
bestuderen wat de consequenties en de 
beperkingen ervan zijn. ' 

Verant,woorde keuze 
Wanneer men dan een globaal overzicht 
heeft over de economie en zijn plaats 
daarin heeft bepaald, ia de tijd ge
komen voor een keuze waarin men 
zich wil specialiseren. Men weet wat 
het be lang kan zijn van verschillende 
hoofdrichtingen en welke aanvullende 
keuzevakken van belang kunnen zijn. 
De kandidaatsfaae heeft in de ogen 
van de Aktiegroep dan ook de funotie 
van inhoudelijke voorbereiding op ,het 
doctoraal. 

VERENGING 
Het nieuwe vooratel betekent een 

ernstige verenging van de basiaoplei
ding. Men zal reeds eerder een keuze 
moeten maken uit zeer veel doctoraal
vakken. Die keuze is echter gebaseerd 
op uitsluitend de 5 genoemde basis
vakken, die alle slechts op het strikt 
economiache terrein zich bewegen. 
Zo wordt ontkend dat de opleiding 
van een econoom zic h juist moet ken
merken door b~e.dheid. Of om met 

Keynes te spreken: een econoom .oet 
tegel~k.rtiji historious, statisticus, 
lilosoof, sooioloog eto. zijn 
(zie ook J.J. Klant op onderwijsdagen 
j .1. april). 
Door alle keuzevakken uit het kandi
daats te gooien eon zo de rol van de 
hulpvakken en interdisciplinaire aan
pak terug te dringen uit de basisop
leiding wordt een ontwikke
ling ingezet tegen de heersende 
evolutie in de economie. 

De verenging van het basispakket komt 
ook tot uiting in het afscbatf,en van 
het verpliohte yak IEB. In dat yak 
behoren - immers belangrijke problemen , 
te worden behandeld, zoals handels
theorieen, wereldmarkt, EEG, monetai
re ontwikkelingen, arme-rijke landen 
enz. Kortom allemaal zaken, die een 
belangrijke invloed kunnen hebben op 
de visie die studenten kunnen ontwik
kelen op de economie. Uberhaupt is 
het bestuderen van de ontwikkeling 
van de EEG en haar invloed op de 
nelionale economieen en bet functione
ren daarin van ' de bedrijven in deze 
tijd van toenemend belang, zodat in 
de praktijk veel studenten dit yak 
oo~ zullen beschouwen ala een essen
tieel onderdeel van hun opleiding. 

BEZWAREN 
Er zijn twee opzichzelf doorslagge
vende bezwaren die pleiten tegen het 
nieuwe voorstel. 
Het wordt nagenoeg onmogelijk in de 
eerste 2t jaar van de studie keuze
vakken te volgen. Deze worden namelijk 
in trimesters (11 weken) gegeven 
en de basisvakken in semesters (16wkn). 
Als deze doorelkaar gean lopen ont
staan hinderlijke overlappingen van 
tentamentijd en oollegeperiodes. Het 
gevolg is dat . men eerst al zijn basis
vakken zal moeten volgen. Die krijgen 
daarmee het karakter van een voort
gezette propedeuse. 
Ook zal de overheveling van kandidaat ·, 
vakke n naar het doctoraal Diet leiden 
tot de beoogde vergroting van de 
keuzevrijheid. Men zal immers de vak
ken die men nu in het kandidaats doet 
toch ook willen volgen in het docto
raal. Daarmee verschuift dus hoog
stene het moment maar niet de inhoud 

(vervol g op bl adz . 17) 
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natuurkunde 
In-de jaren dertig begon het idee vas
te vorm te krijgen dat je de 
wiskunde ook kon toepassen bij de 
oplossing van maaatschappelijke pro
blemen. Aanva nkelijk wilde ik zelf 
prom9veren in de natuurkunde, tendele 

een 'cr{sisverschijnsel,want je draai
de je in aIle· mogelijke bochten om 
zoveel mogelijk lesbevoegdheid te 
krf.jgen. Maar hoe weI ik al ver met 
het proefschrift gevorderd was ben 
ik er, achteraf jammer genoeg, mee 
op gehouden. Het feit dat ik nu een 
doctorstitel heb dank ik danook aan 
een eredoctoraat, dat ik enke le jaren 
geleden in Groningen heb gekre~en . 

En terwijl w~skunde in de natuurkun
de a1 volkomen aanvaarOOaar was,- je 
kon geen natuurkunde studeren zonder 
een Goede wiskundige ' ondergrond-,bij 
economie was dat nog helemaal niet ZOo 
De toenma'lige curatoren hadden danook 
weI enige angst t "oen san de econo 
mische faculteit het yak wiskunde 
werd i~gevoerd. Maar in Amerika was 
men al verder . Ook de _eerste Nobel
prijswinnaars in de economie(Tinber
gen en Frisch) waren van o'orsprong 
wis- en natuurkundigen, die zich aan
getrokken voelden de econom. proble'- , 
men . Dat werd natuurlijk ook sterk 
beinvloed door de ' orisisperiode, ik 
beschouw mezelf als leerling 'v~n 

Tinbergen,in die zin, dat ik op het 
CBS een jaar of vijf onder zijn lei
ding heb gewerkt.En jB, echt economi. 
heb ik nooit gestudeerd, -dat heb ik 
er zomaar een beetje oppervlakkig 
bij gedaan. Het was toch een heel 
stimulerende tij~,want door toedoeu 
van Tinbergen heb ik ook een jaar op 
Ben Rockefeller-be~rs in Zweden kun
nen ','.'erken. 

IIeste 'an 
Een beslissend punt in mijn le ven -was 
het feit dat ik in Ams terdam in 'de ja
ren 1934/1935 de colleges van Jan Tin
bergen in de wiskundige statisti,k ben 
gaan l open, gewoon omdat dat mij inte-
resseerde~ Jp een keer 
ben i k in arremoede naar Jan, die een 
hoofdfunctie bij het CBS had, toege
gaan en ge vraagd of er nu nooit eens 
een baantje bij het CBS was. Nou , zo 
als Tinbergen is,hij zei ,"ik zal het 
rn gedachten houden", dat was'op een 
vrijdag en da vo lgende dinsdag lag er 
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INTERVIEW· 
prof. De Wolff 

Prof-de Wolff studeerde op 21-jarige leeftijd (in 1932) af in de "\vi s -en 
natuurkunde.Daarna ga f hij , om in de krisisperiodemet zijn grote werkloQ&
heid in z ijn onderhoud te kunnen voorzien, bijlessen. ,I n dezelfde periode 
liep hij co lleges ec.statistiek bij Prof.J.Tinbergen~ , 
In ' 1936 kwam hij door bemiddeling van Tinbergen bij het CBS terecht, waar hij 
zich bezig hield met conjunctuuronderzoek: 

In dre tijd verbleef hij met e~n Rockefeller fell~wship een jaar in Zweden. 
Van 19 42 tot 1947 hi eld hLj zich bij Philips b.ezig met de 'opzet van de markt
analyse. In ' 1947 werd hij benoemd tot direkteur van het Bureau van Statistiek 
van de Geme~nte Amsterdam en tevens tot lektor in de statistiek . aan de Econo-
mische Faculteit,- waarmee een bestaande traditie werd voortgezet. I 

In 1953 werd hij benoemd tot hoogleraar en veranderde zijn 
leeropdracht van statistiek in wiskundige economie en econometrie. Van 1957 
tot 1967 was hij directeur van het CPB en tevens a ls buitengewoon hoogleraar 
verbonden aarr de G.D. in Amste~dam. Tussentijds verbl.ef hij (1965- 66 ) uan de 
Harverd Dnivers i ty, in de Verenigde Staten, 
Van 1967 tim 1974 was hij gewoon hoogleraar. Be,gin 1975 verwi ase l de hij deze 
functie weer voar een buiteng~woon hoogleraarschap i:v.m. zijn benoeming tot 

-l id van de Raad van Advies voor het wetenschapsbeleid en voorzitter van de 
Centrale commissie van de Statistiek. Deze functi~s zal hij na zijn afscheid 

13.1,s hoogleraar nog enkele jaren aan hO:lden. Ook zijn wetenschappelijke werk 
' wil hij nog voortzetten en hij is thans betro"o.ken bij een internationale 
studie over de politiek ter bestrijding van de inflatie 

30 jaar lang is Prof.de Wolff verbonden geweest aan de econ .facuiteit va n 
onze Dniversiteit. Jaren waarin het yak wiskundige econo~ie en ,econometrie 
mede dOOr zijn bijdrage aan de opri chting van d~ Interfacultei~ een eigen 
plaats heeft kunnen verwerven. Voor ,de redactie van Rostra een reden t e meer 
om in dit interview op de activi~eite n van Prof.de Wolff in te gaan. 

. I 

fo; 30 o.;t.;be-;ho~t P;';;.-d-;- w;,lfr-ti"jn af;;;h;ids-;;-oli-;g;; Plaats7"Aui; -;an-d"eT ~ 
f Dniversiteit,Lutherse kerk, Singel 41 1 (hoek Spui) 'l'ijd; 15.01) UUr . I . 
l:~v.::~~~iee~~~:':::'I~e_d=-~~~n2.i~=-~~~n~v~~~~-=. ______ J. 

een br-ie fkaart in de bus, of ik met da t er wee,r een winstgevende produktie 
spoed naar het 'CBS ' wilde komen om de mocelijk wbrdt, waa rdoor de economie 
broer van Simon Carmiggelt(dielater weer opgang kan komen. Maar de over-
in de oorl og is omgekomen) weeens heid kan daarzelf niets aan doen. Er 
z iekte' te vervangen. Dat werk heb ik werd natuurlijk weI wat aan we rkver 
blj~kbaar heel leuk gedaan want later schaffing gedaan:aanvullende werken 
kreeg ik mijn vaste aanstelling en fietspaden aanleggen in Dre~te e . d . 
ben ik me gaan bezighouden met kon- Maar zeker niet met de gedachte van 
~~nctuuronderzoek. ' waarvan Tinber- tegenwoordig am fondsen te vormen en 
gen op het DBS de leiding had. • daarmee investeringen te stimuleren. 

plan v.d. arlleid, 
Ik heb niet zelf meegewerkt aan'de op
stelling van :het plan van de arbeidi 
Het werd ,gemaakt in .de tijd c' dat ik 
college l~ep bij Tinbergen. De op
stellers ervaa , Hein Vas en Jan Tin
bergen, ken ik weI erg goed. Ik kan 
me nog weI herinneren dat ik me in die 
tijd ergerde aan de manier waarop dit 
plan werd ontvangen. Met werd gezien 
als een waanzinnige hersenachim, een 
plan waarmee de he Ie staatseconomie 
ondersteboven gegooid zou worden. Er 
verschenen toen geweldige stukken in 
de liberale pers en Colija deed het 
af als dwaze nieuw lichternij. 
Je moet je de verandering in het denken 
voorstellen, waartoe dit p~an van de 
arbeid een aanzet vorm4a. In( 1932/33)~ ' 
De r egering vo*lde zic~ in die tijd 
weI degelijk ver~ntwoordelijk, maar 
waarvoor ? Verantwoordelijk VOOr het 
feit dat niemand yah honger dood zou 
gaan (denk maar aan het 00rdaans-op
roer)" en dus vonden ze dat iemand die 
werkloos werd " steun It moest he·;)oen, 
zodat hij 'ni"et helemaal verrekte. 
Maar de opvatting dat de regering de 
verantwoordelijkheid zou hebben om 
zelf iets aan de werkgelegenheid te 
doen bestond nog nauwelijks. 
Men had ' in die tijd de gedachte: deze 
si tuatie moet gewoon ui t-zieken en de 
kosten moeten net zolang dalen, tot-

Zweeds voorlleeld 
Het Plan van de Arbeid is gedeelte
lijk terug te voeren op wat er in 
Zweden gebeurde. Tijdens mijn studie 
heb ik als hobby skandinavische talen 
gedaan; zweeds, deens en literatuur
geschiedenis. Toen ik danook een 
Rockefeller, fell owship a angeboden 
kreeg, ben ik niet zoals de meesten 
naar Amerika gega an maar naar Zweden. 
Daar werkte ik 'een jaa r hij het kon
junctuurinstituut. De \oprichting van 
dit instituut uloeide voort uit de 
moderne Zweedse 'opvattingen V3.11 mans en 
als Myrdal, Ly~dahl en ook Hammarskyold 
d ie in die tijd al een belangrijke rol 
speelde. Hij was secr.-generaal van het 
ministerie van economische za ken in 
Nederland in het jaar dat ik daar ' 
werkte en vDorzitter van de raad van 
toezicht op' het konjunctuurinsti tu'ut. 
De zweden hebhen de politiek van het 
plan van de arbeid ecnt d~orgevoerd. ' 
Ze hebben openbare werken i n be trek
kelijke grote omvang uitgevoerd. 
AIleen is het heal moeilijk om na-
te gaan welke van deze stappen tot 
herstel van de economie heeft geleid. 
De zweden zijn nam~lijk zo slim ge 
weest om gelijktijdig na de dewalua
tie van ':tet pond ook hun krone te - de~ 
valueren. 



Coliln 
Wij hebben tot 1936 hardnekkig vast
gehouden aan de Goudenstandaard waar
door een deflatie-proees we rd ontke
tend waarvan je nu achteraf zegt hoe 
is dat mogelijk geweest. Maar dat w~s 
dus die filosof"ie van" de gulden is 
gulden" via Colijn:"florinus tran
ouillus saevi s in u{jdis". Het idee 
dat je devalueerde dat was gewwon 
diefstal. nit was een fi~osofie " die 
je nu nauwelijks kunt voorstellen, 
nu is devaluatie "een" doodgewoon mid
del, 't is niet leuk, maar ja toen 
het engelse pond devalueerde heeit de 
President Van de Nederlands~ Bank 
daar grote moeilijkhede~ mee gehad, 
doordat hij teveel geloo~ heehtte 
aan de verzekering van zijn Engelse 
eollegae "l'Iij devalueren niet". 
Toan dat kor! ·daar6p toeh gebeurde 
leed de Nederlandse Bank een aan -
zienlijk ver l ies op haar be zi t aan 
ponden 

cpb 
Er i a "s i nds de oprichting van het 
CPB in 1945 veel verbeterd i n de 
moctelteeh niek en die verbeteringen 
gaan steeds door. Iedere keer wee r 
word t het model aangepast,weliswaaI 
op kleine punten maar het wordt 
st6eds beter. En i k geloof, dat de 
voorspellingen van he t CPE opgrond 
Vall de re sultaten uit dit model 
helemaal niet zo gek zijn geweest . 

Om even terug te gaan naar de periode 
voor 1953. Pas toen heeft de SER het 
advies gegeven dat het reeele loon 
langzamerhand wat kon stijgen, waarb~j 
het werknemersaandeel in het nationaal 
produkt konstant zou moe ten blijven. 

De hoogte van deze quote,nl. ea ?C% 
is nooit een doe lstelling geweest, 

"maar men heaft op een bepa"a ld moment 
gezegd we habben een zekere verhou
ding en a l a het nationaal inkomen 
stijet en we zo rgen dat de quote ge
lijk blijft, dan hebben beide par
tijen d~ar gelijkelijk voordeel van. 
Het is nadien eehter "sterk gestegen van 
70% naar ~eer dan 90%. De periode rand 
1950 is een heel moeilijke tijd geweest. 
Vooral toen in 1951 het konflikt rondo 
Korea er nog bij kwam, ;laarbii de 
invoerprijzen in korte tijd _ 10% 
stegen, vergelijkbaar met de oliekrisis. 
Maar toen hadden we nog weI het harmonie
model waardoor in over leg tussen re
gering, vakbeweging en werknemers werd 
besloten tot een tijdelijk reeele 
loonsververlaging. 

Nu ik 10 jaar weg ben bij het CPS, 
zie ik het net allemaal wat losser. 
Kijk, in Amerika zijn er wel tien of 
twaalf institu"ten, die zieh met prog
noses bezig houden en dat die tot ver
schillende resultaten komen vindt ie
dereen" de gewoonste zaak van de 

~ wereld. Hier wil men er nog wel eens 
van sehrikken. 
Dat er dus iemand opstaat en kritiek 
uitoefent op het CPS vind ik gewoon. 
Wat ik wel jammer vind, is dat het 
altijd in zo'ofi onaangename sfeer . 
plaatsvindt. De kritiek barst los op het 
moment dat het CPB zegt "de loonkosten 
zijn te sterk gestegen en dat belemmert 
de werkgelegenheid." Deze uitspraak " 
is toen onderbouwd met het beroemde 
model v"'J.n den Hartogh en T~an,met de 
versnelde afstoting van kapitaal en 

dus arbeidsplaatsen. Maar ook z9nder 
dat verhaal ~un je constateren,dat 
doordat de loonkosten in Amerika en 
Duitsland minder hard gestegen zijn 
dan bij ons en bovendien de dollar 
is gedevalueerd onze concurrent ie
positie is versleehterd. Dit is 
toch weI een belangrijk punt "die los 
staat van de vraag of het model klopt, 
Het is benauwend te zien hoe ons 
kostenpeil gestegen is, waardoor het 
steeds moeilijk~r wordt om te ex~or
teren. 
Vraagfaktoren spelen daarbij onge
twijfeld een rol. Ik heb ook wel kritiek 
op he t "mode 1. 
Ik vind dat ze het model te vroeg " 
gepublieeerd hebben. Ze moesten haast 
maken met de ontwikkeling van hun 
model, omdat "dit een belangrijke 
basis zou vormen in het beleidsadvies 
van de regering. 
Ik blijf het jammer vinden dat kritiek 
altijd zo sterk gemengd wordt met . po
litieke besehouwingen en dat ze pas 
naar voren komt op het "moment dat " 
bepaalde uitspraken van het CPB poli
tiek niet zo prettig liggen. 

monetarisme 
Ik beli geen monetarier. Ik heb het 
gevoel dat "de monetai~e ontwikkeling 
in sterke mate de ontwikkeling van 
reel~- en prijsinvloeden moat -vo"l gen. 
En dat de monetaire ontwikkeling 
aehteraf vrij aardig klopt met de 
feitelijke ontwikkeling dat is dan 
weI duidelijk. We zitten in een ver
velende loon-,prijsspiraal, die we 
moe ten doorbreken,maar ja,wie begint 
ermee? 
Als je werkelijk een krachtige monetaire 
politiek zou willen voeren, d.w.z. we 
draaien de monetaire kraan clicht, dan 
zou je een recessie te weeg brengen 
die niemand voor zijn verantwoording 
zou willen nemen. En daarom kan deze 
politiek ook maar matig worden toege
past. / In aanslui tine hierop Ijikt me 
de kritiek van de rotterdamse econoom 
Bomhoff dan90k niet zo relevant, maar 
ik heb zijn resultaten nog niet.goed 
kunnen bestuderen. 
De analyse van het CPB over de eon
junetuur ontwikkeling uit de 50'er 
en 60'jaren toont m.i. aan dat de 
monetaire politiek niet zo geweldig 
is gew .. est. 

stiehtin, inter
faeulteit 

Aan het eind van de vijftiger jaren 
rijpte bij ons de gedaehte: we moeten 
naar een gespecialiseerde studierich
ting . in de " exacte vakken van d~ eco-

nomie. Dit plan werd in 1961 gerea
liseerd in de Verenigde Faculteiten 
van de wisk.-,natuurk.- en economi
sc"he wetenschapp"en, die tevens waren 
opgericht t.b.v. de studie aetu"ariele 
wetenschappen. 

problemen 
Proll'leMn zijn er natuurlijk wel. 
Naaraate ~e gedwongen worden verder 
te heratructureren, waarbij in vier 

"jaar of m88chien in vijf jeer zo"n 
stud.,e echt afgerond moat Wj)rd •• , dan 
kun je je afvragen of er niet zekere 
bezwaren aanzitten. Je kunt natuur-
lijk niet vermijden, da! wiakundigen die 
liniaire algebra af analyse ~eten 
geven rekening rooeten houden dat zij 
dat doen voor mensen van een heel breed 
scala. En ja kunt nou niet altijd 
zeggen dat dat precies is wats~ij in 
de econome nodig hebben. Nou vind" ik, 
persoonlijk dat bij een academsche 
~~die "dat " ook niet moet. Ik vind een 
academsche studi. die er dus EO op 
inge'steld is, dat je preciea zeggen 
moet wat l"ie zeker moet weten, maar 
waarb1j voetnoot niet hoeft, een.Hnia 

wetenschappelijke instelling is. Neer
mate de "stof echter in mnder tijd be
handeld moet worden, worden we weI ge
dwongen om specialistieser te werken. 
Dat gebeart "nu al enigzins omdat eco
nomiestudenten en econometrtaten in ver
schillende werkgroepen zijn ingedeeld. 
Te ehni seh werd dat mogelijk in 1961 
bij de benoeming van Prof.Cramer,ik 
kan weI zeggen dat ik een van de men
sen ben die de Interfacu lteit hebben 
opgericht. D9ar moet ik dan weI bij
vertellen, dat ik altijd erg veel st 
steun heb gehad nav de economisc~e 
facul tei t·. Ze hebben al tijd ingezien 
dat ~et belangrijk was e n het ook 
mocelijk gemaakt ons w~rk te doan. 

Een oplouing voor de problemen lfjkt 
kdj de invoering "van semesterblokken. 
De trimesterblokken hebben we inder-
tijd ingesteld op verzoek van de 
studenten. En de filosofie daarbij was 
bij de gewone hoorcolleges "(jaarsysteem) 
liep je allemaal colleges, maar je werk
te voor ~en bepaald yak en nou ja je 
ging er heen en maakt aantekeningen 
maar als je ze dan nalaa anapte je er " 
niets meer van. Toen hebben we die 
trimesterblokken ingesteld met de be
doe ling, da~ je je helemaal op zo'n 
yak zou kunnen concentreren am er aan 
het eind van het yak tentamensin te 
kunnen doen. Ik heb de" indruk dat het 
trimester daarvoor te kort is. Ik zou 
het samastersysteem preferen met de
zelfde opzet, maar dan een blok tot 
iets voorbij kerstmis en daarna een 
tot de zomervakantie. 

\ 

(Kees de Boer,Herman van Oorsehot,A.S.) 
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DE CONFECTIE 
IN .AFBRAAK 

Sinds het eind van de vijftiger 
jaren z~n in Nederland honder
den konfektiebedr~ven over de 
kop gegaan,en sinds 1966 heeft 
de bed~fstak in ons land 40.000 
arbeidsplaatsen verloren. ~ 
hebben deze afbraak van produk
tiekapaciteit en werkgelegenheid 
in de Nederlandse konfektiein
dustrie onderzocht (1) , en' zijn 
tot de konklusie gekomen dat 
die door andere faktoren ver
oorzaakt is dan meestal wordt 
aangenomen . We geloven dat onze 
bevindingen relevant ktinnep zijn 
voor het huidige debat over de 
struktuurnota van Lubbers , als
ook voor de nog steeds voort
woedende diskussie over de ar
beidskostentheorie van het CPB. 
In dit artikel zullen we achter
eenvolgens op de volgende 'vra
gen ingaan:-hoe manifesteert de 
afbraak van de Nederl andse kon
fektie zich precies ? -welke oor
zaken kunnen we aanwijzen? -wat 
voor een beleid voert de over
heid t . a.v . het afbraakproces , 
en wat zijn de gevolgen van dat 
beleid? 

afllmall 
In 1960 was het invoeraandeel 
op de Nederlandse konfektiekle
dingmarkt nog 1~fo,in 1965 was 
dat al opgelopen tot 23% ,en op 
het moment is het de 50% gena
derd. Aangezien de totale ver
kopen van konfektiekleding al 
jarenlang (sinds 1963) stagne 
ren,betekent deze stijging van 
het invoeraandeel een terug
dringen van de verkopen van de 
Nederlandse konfektieproducen
ten.op hun "thuismarkt". Deze 
laatst en probeerden daartegen
over hun export en te vergroten, 
en slaagden daar ook we I enigs
zins in. Toch daalt sinds, 1971 
d'e tot ale produktiewaarde van 
de Nederlandse konfektieindus 
trie in konstante prijzen geme
ten,en weI steeds sne-ller. 
Daar komt bij,dat van de konfek
tie waar "Made in Holland"· op 

.staat,een steeds groter deel 
in feite in het bui ~enland ge
produceerd is. Dit is mogelijk 
omdat uitbesteed werk,in de 
konfektle "veredeling" geheten, 
gewoon tot produktie van de op,
drachtgeefster gerekend wordt. 
Het deel van de Nederlandse 
konfektieproduktie,dat bij bui
tenlandse dochters van Neder
landse konfektionairs ,of bij 
andere bedrijven in he t buiten
land wordt gefabriceerd,is ge 
s tegen van 5% in 1967 tot 20% 
in 1975 . Op het moment wordt 
dus minstens een~jfde dee l van 
de '\Nederlandse konfektiepro
duktie" in feite in het buiten
land gerealiseerd . 
We kunhen concluderen,dat van 
het totale konfektiekleding
aanbod in Nederland op het mo 
ment ongeveer 60% al dan niet 
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openl~K uit het buitenland af
komstig is . In 1960 was dat per
centage nog ongeveer 12,en het 
is alles bijelkaar genomen du, 
niet verbazingwekkend dat de 
produktiekapaciteit in de be
dr~ifstak in Nederland terup;liep . 

Het duidelijkst is d& v te zien 
aan het verloop van de werkge
legenheid:eind 1960 werkten in 
de Nederlandse konfektie 59.000 
werknemers,in het hoogtijjaar 
1966 was dat opgelopen tot bijna 
65 . 000 ,maar daarna begon een 
snelle afbouw tot ,48 .500 ~?ind 
1970 en 26 . 000 eind 1975 . 

loonlloSten 
De werkgeversvereniging in de 
konfektieindustrie,de NEVEC,waar
in de grote ondernemers de tooh 
aangeven,weet maar een oorzaak 
te verzinnen voor de afbraak van 
de bedrijfstak:de volgens hen te 
snelle stijging van de loonkos ten 
sinds 1964 . Op het eerste ge
zicht lijkt daar wat in te zitten: 
de konfektie is een zeer arbeids
intensieve bedrijfstak,waarin de 
loonkosten gemiddeld 27% van de 
produktiewaarde , en 70% van de · 
toegevoegde waarde uitmaken. 
Het grootste deel (80%) van de 
arbeidskrachten is vrouw,en daar
van is weer de helft jonger dan 
25 jaar . En juist de lonen van 
deze laatste kategorie zouden 
door de invoering van het mini
mum-jeugdloon,en de realisering 
van "equal pay" v~~r mannen en 
vrouwen ,sterker gestegen moeten 
zijn dan de gemiddelde lonen. 

Deze redenering klopt niet met 
de feiten:de beloning van de 
werknemers en werkneemsters in 
de Nederlandse konfekti eindus
trie is relatief ten opzichte 
van die in de overige bedrijfs 
takken gedaald tussen 1958 en 
1973. Pas in 1973 is een begin 
gemaakt met he t inhalen van. een 
langzamerhand zeer grote achter
stand via de CAO . Nog steeds 
zijn de verdiende lonen van man
nen zowel als vrouwen in de kon
fektieindustrie veruit de laag
ste in Nederland. De NEVEC-rede
nering gaat bovendien vo l strekt 
nie t op als we naar de lonen 
van de konfektiewerknemers in 

de naburige landea kijken. De kle
dingimporten,die het' "onze" onder
nemers zo moeilijk hebben gemaakt 
kwamen (en komen)voornamelijk 'uit 
West-Duitsland en Belgie. De 10-
nen in de konfektieindti'tltrieen 
van deze landen hebben altijd aan
zienlijk boven de Nederlandse ge
legen,en dat verschil is nog 
steeds niet ingelopen. 
In het algemeen hebben wij geen 
relatie kunnen vinden tussen ont
wikkelingen aan de kostenkant, 
en de afbraak van de bedrijfstak, 
ook niet bij analyse van de af
zonderlijke produktgroepen die 
tesamen de konfektieindustrie 
uitmaken. (Wij gaan hier niet in 
op de gevolgen van de koncentra
tie in de chemiese vezel-en tex
tielindustrie v~~r de konfektie
ondernemers,zie ons rapport). 

handel 
Wij verklaren de afbraak van de 
Nederlandse konfektie uit een 
geheel andere oorzaak :de ver
scherping van de internationale 
en de binnenlandse konkurrentie 
door de internationalisering 
van achtereenvolgens konfektie
handel en konfektieprodukt ie. -
We beginnen me t de handel . 
De stijging VRh het lnvoeraandeel 
op onze kon f ektiekleding-markt 
begon in 1959,en was een gevolg 
van de opricht ing van de EEG. 
De Benelux had in 1958 nog een 
"buitentarief" voor kleding van 
24% ,maar voor de overige 3 EEG
partners werd deze muur in lut
tele jar en ges l oopt . Een van de 
gevolgen hiervan was , dat de ou
de hande l spartner Engeland van 
de markt we r d gedrukt doo'r West
Duitsland. In 1960 kwam 39% van 
onze konfektieimport (excl .Bel
gie) uit West-Duitsland ,in 1965 : 
62%. 
De Nederlandse konfektionairs 
s'laagden er niet in hun expor t en 
even hard te laten groeien als 
de importen,ook niet naar de 
overige EEG-landen . We moe ten 
konkluderen , dat ze de konkurren
t i 'e van met name de grote Duitse 
konfektiebedrijven niet aankonden . 
Aanvankelijk werd dat nog niet 
zichtbaar in de cijfers voor de 
gehele bedrijfstak,maar het aan
tal kleinere konfektieonderne
mingen daalt s inds 1959 gestaag, 
en hun werknemersbestand s inds 
1961 . De grotere bed~ven (met 
meer dan 50 we rknemers) bleven 
nog tot in 1965 in aan tal' en 
kapaci teit toenemen,mede dank 
,zij de vergrote exportmogeHik
heden. 
Een grote rol in de toename van 
de importen hebben de Nederland
se afnemers van de konfektiein
dustrie gespeeld . Vooral de 
grootwinkelbedrijven (de fami lie
bedrijven c&A ,P&'C,V&D , Wi tteveen 
en Hij) en de inkoopcombinat ies, 
kooperaties van detai l handelaren 
die namens hun leden konfektie, 
woningtextiel etc . inkopen'. Beide 
hebben de beschikking over een 
gespecialiseerde inkoopstaf , die 
zowel de binnenl andse als de 
internationale konfekt iemarkt 
door en door kent . Be i de hebben 
onder andere daardoor een steeds 
sterker posit i e gekregen tegen
over de Nederlandse konfektio 
nair,het-geen betekent dat ze 
eisen kunnen stellen op het ge 
bied van pr~ zen en levert~den. 



De' inkoopcombinaties en gro,ot
winkelbed~ven hebben zich in 
toenemende mate 6p buitenlandse 
inkoop gericht,vooral,in de twee
de helft van de zestiger jaren. 
Een grote rol speelde uaarbij de 
opkomst van de spijkerbroek,die 
vanaf 1966 bij de jeugd in heel 
west-Europa populair werd. 
De Nederlandse konfektieindustrie " 
die technies niet was uitgerust 
om jeans 1;e pI'oduceren "zag de 
afzet van haar traditionele pro
dkten sterk teruggedrukt worden. 
Prakties aIle "vrijetijdskleding", 
zoals jeans in het konfektievak 
heten,wordt in het buitenland 
gemaakt. Voorzover niet afkom
stig van een van\de ~eans-gigan
ten,worden ze gemaakt in op
dracht van grootwinkelbed~ven 
en inkoopcombinaties. C&A heeft 
bijvoorbeeld met haar je e~smerk 
Palomino een marktaandeel van 
ongeveer 5%. Ook steeds 'meer 
andere produkten worden in op
dracht van deze bed~ven in an
dere landen gemaakt. AIle groot
winkelbed~ven hebben eigen in
koopburo's in het Verre Oosten, 
en een bed~f als de HEMA heeft 

' daar zelfs eigen keuringssta
tions voor textiel en kleding. 
In hun jacht naar goedkope kle
ding verscherpen deze onderne
mers de konkurrentie voor de 
konfektionairs in Nederland,en 
dat is een van de zeer belang
~ke ooxzaken voor de afbraak 
van de Nederlandse konfektiein
dustrie. 

Wij zijn op het moment in een , de
bat verwikkeld met Drs.vap Woer
kom,direktie-sekretaris van V&D, 
OTer deverkoopmarges van de 
grootwinkelbed~ven . Wij hebben 
opgemerkt dat de producenten
prijzen voor kobfektie (op basis 
1970=100)iri maart 1976 op 145 
stonden,maar dat de co'nsumenten
prijzen gestegen zijn Go t 167. 
Dat verschil is aIleen te ver
klaren uit een vergroting van 
de handelsmarges bij detaillis
ten en grootwinkelbed~ven . 

produefie 
De internationalisatie van de 
konfektiehandel is een proces 
dat niet door de konfektieonder
nemers gestuurd werd,maar hen 
daarentegen min of meer over
viel. Dat betekent echter niet , 
dat ze zelf geen handje hebben 
gehad in de afbraak van de Neder
landse konfektieindustrie . Vanaf 
het begin van de zestiger jaren , 
met name sinds 1962,zijn s t eeds 
meer bed~ven overgegaan tot het 
overhevelen van produktiekapaci
teit naar het buitenland. Deze 
overheveling nam twee verschil
lende vormen aan . Enerzijds het 

'verlenen van opdrachten voor 
veredelingswe~k aan buitenlandse 
bedrijven,anderzijds het ¥estigen 
van eigen dochterbed~ven in het 
buitenlandjsommige grote bedrij
yen deden beide. We stelden aI, 
dat op deze wijze in totaal in 
1975 een vijfde deel van de Ne
derlandse konfektieindustrie was 
overgeheveld. Deze overheveling 
is in fasen verlopen ,en opmerke
lijk genoeg begonnen met een 
overplaatsing van produktie bin
nen Nederland. 
Na de Tweede Werel doorlog kreeg 
de konfektieindustrie,die gekon
centreerd was in de grote steden 

(en m'et name in Amsterdam) steeds 
grotere tekorten aan goedkope 
vrouwelijke arbeidskrachten. In 
de grote steden kwamen andere 
industrieen,en dienstverlenende 
bed~ven opzetten,die zowel be
ter werk boden ala hogere lonen. 
De Nederlandse konfektionairs 
hebben toen niet geprobeerd hun 
arbeidsvoorziening via produkti
viteitsverhoging,betere werkom
standigheden en hogere lonen in 
stand te houden. In plaats daar
van namen ze hun toevlucht tot 

,het zoeken van goedkope vrouwe-
lijke arbeidskrachten op het 
platteland,met' name Noord Bra
bant en Limburg . Later zou blij
ken,dat dit kortzichtige arbeids
marktbeleid van de konfektieon
dernemers hun eigen, bestaan on
dergraven heeftjdit met name 
door de efficiency-nadelen ver
bonden aan de decentralisatie 
van hun produktieapparaat. 
Vooral na 1955,als door het ver
betercn van kommunikatiemidde
len en infrastruktuur ook de 
periferie van Nederland langza
merhand ,redelijk bereikbaar is 
geworden,en daarnaast aan een 
aantal voor de konfektieindustrie 
specifieke voorwaarden is vol
daan,(kreukv~ konfektietrans 
port o.a . ),begint een ware exo
dus van bedrijven uit de Rand
stad naar de perifere provincies . 
Veel ondernemers verplaatsten 
aIleen , de meest arbeidsinte,nsie
ve delen van de produktie:het 
naaienen soms ook het persen . 
De snijzaal,de kommerciele en de 
kreatieve delen van het produk
tieproces blijven meestal in de 
grote steden ' achter. 
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Toen deze geografiese opslitsing 
van het produktieproces eenmaal' 
voltrokken was,kwam echter ook 
vestiging van de arbeidsinten
sieve bewerkingen in het buiten
land in aanmerking. 
Vanaf 1962 vestigden prakties 
aIle grote Nederlandse konfektio~ 
nairs ateliers in Belgie,vaak , 
vlak over de grens,in Belgies 
Limburg en Brabant. 
Ze deden dit om dezelfde redenen 
als bij de eerdere verplaatsing 
van ateliers naar de Nederlandse 

periferie:de aanwezigheid daar 
van voldoende goedkope arbeids
kracht. Al was die daar dan zo'n 
8% duurder . dan de Nederlandse, 
voorlop~g was daar geen konkur
rentie te vrezen van andere in
dustrieen en dienstve':r;:ler.ende 
bedrijven. 
In 1968 werkten al meer dan 6000 
werknemers in Belgie in NEider
landse konfektiebedrijvenjtoen , 
was dus al zo'n 10% van de Neder
landseproduktiekapaciteit in de 
konfektie n'aar Belgie overgehe
veld,en dat percentage lijkt zich 
te hebben gehandhaafd . Hoe pro
fijtelijk dexgelijke ' vestigingen 
waren moge blijken uit het gege
yen dat de Nederlandse konfektio
nairs in Belgies Limburg in 1968 
een gemiddelde rentabiliteit ver
toonden van 21%,het hoogste van 
de hele Belgiese industrie. 
Afgezien van Berghaus,dat een ei
gen vestiging in Italiehad,zijn 
weinig konfektiona~rs tot inves
teringen in andere EEG-partners 
dan Belgie overgegaan . Dit onder
steunt de stelling dat de over
plaatsing van bedrijven naar Bel
gie ' beschouwd kan worden als een 
"doorschi eten" van de beY/eging 
naar de Nederlandse periferie. 

l'un awa~ 
Vanaf 1969 zien we een nieuwe 
golf buitenlandse investeringen 
van onze grote konfektionairs , 
maar nu in landen buiten de EEG. 
De konfektiereus MacIntosh open
de in 1969 een eerste atelier in 
Portugal. Een klein aantal ande
re konfekt ieondernemers gaan 
da,arna over tot investeringen in 
landen als Hong Kong (Brocker en 
Brocker), Tunesie (Mac Intosh, Vi
lenzo,Timra,Iduna),~~iekenland 
(Van Gils)en Brazille (MacIntosh) 
Deze vestigingen worden aIleen 
opgezet om van de werkelijk onge
lofelijk lage lonen in deze lan-
den te profiteren ,de produktie / 
wordt meestal integraal geexpor
teerd naar de traditionele af
nemers. Dergelijke overplaatsing 
van produktiekapaciteit heet in 
de moderne vakliteratuur :"Run
away-investeringen" . Wij stellen, 
dat de grote Nederlandse konfek
tieondernemers tot deze investe
ringen overgingen,om bij te kun
nen blijven in de door de afne
mers in gang gezette internatio
nale konkurrentieslag . Maar daar~ 
door verscherpen ze ook weer de 
konkurrentie voor de kleinere 
ondernemers die achterblijven. 
Runaway-investeringen zijn overi
gens tijdelijk van karakter,ver
dwijnen weer zodr~ de lonen,bij
voorbeeld door het ontstaan yap 
vakbonden,omhoog gaan,en dragen 
al met al zeer weinig bij aan de 
ontwikkeling van de plaatselijke 
ekonomie. We kwamen tot deze laat
ste konklusie onder meer na een 
onderzoekje naar de vestiging 
van Japanse en Amerikaanse kon
fektiebedrijven in Zuid Korea . 
Tenslotte nog een paar opmer
kingen over de "passie ve verede
ling",het uitbesteden van (delen 
van)de produktie van kleding 
naar producenten in het buiten
land. In dit verband zijn met na
me Belgie en Oost-Europa van be
lang. De Oost Europese landen, 
vooral Hongarije,Polen en Jougo
~vie,veredelden in 1974 voor 
f100 mln.aan kleding ,oftewe+ on-
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geveer5% .van d! Nederlandse 
produktie van konfektie. Het be
lang van deze transakties lijkt 
echter af te nemen,met name door 
de runaway-investeringen van de 
konfektieonderriemers in ont
wikkelingslanden. 

hentrueturering 
We hebbe.n gezien,d,at de struk
tuurveranderingen die de Neder-, 
landse konfektieindustrie sinds 
1960 heeft ondergaan,het gevolg 
zijn geweest van een bewuste po
litiek van groepen ondernemers. 

' De internationalisering van de 
hande1 was een gevolg van de ak
tiviteitert van deinkoopcombi
naties en grootwinkelbedrijven. 
de daarop volgende internati'ona
lisatie van de produktie was een 
gevolg van de investeringsbe
slissingen van vooral ,de' grote
re konfektieondernemers. Beide 
tendensen samen leidden tot het ' 
verlies van 40.000 arbeidsplaat
sen in de Nederlandse konfektie~ 
indus'trie. Wat was de reaktie van 
de Nederlandse overheid hierop? 
Tot 1973 heeft de overheid ei
genlijk vooral op vele verschil
lende manieren niets gedaan. 
Ze ging uit van~telling,dat 
'de overheid pas in moest grijpen 
in strukturele aanpassingen,wan
neer die al te ~rote moeilijkhe
den opleverden (d.w.z.,wanneer 
werknemers en ondernemers al te 
luid g;inge'n protesteren).De nood
zaak van strukturele aanpassing
en zelf,waardoor ook veroorzaakt, 
werd zonder meer geaccepteerd. 

,Er werden dus aIleen globale 
steunmaatregelen voor het 'hele 
bedrijfsleven getroffen. Elk be
drijf in moeilijkheder kon,mits 
het kon aantonen op langere ter
mijn rendabel te kunnen draaien, 
overheidssubsidie krijgen voor in
terne reorganisatie en sanering .' 
Dat was v~~r kleinere 'konfektie
bedrijfjes natuurlijk geen oplos
sing,aangezien die meestal geep 
fraaie winstperspe~tieven konden 
laten zien. ' 
Het zonder meer accepteren van 
struktuurwijzigingen in onze eko
nomie onder druk van de diverse 
internationalisatieprocessen 
had tevens te maken met het kri
tiekloos overnemen door' de over
heid van de theorie van de opti'
male internationale arbeidsver
deling a la Tinbergen. Volgens 
deze theorie draagt h~t overhe
velen van produktiekapaciteit 
naar landen in de derde wereld 
bij tot een rechtvaardiger inko
mensverdeling in de hele wereld. , 
Aangezien de wijze van overheve
,len en het land waarin geinV'es
teerd wordt er niet toe doen 
volgens deze theorie,legitimeert 
ze tevens overheveling van be
drijven naar diktaturen van het 
kaliber Zuid-Afrika,Brazilie of 
Zuid-Korea. 
Dit is belangrijk daar met name 
de Amerikaanse en Japanse kleding
bedrijven ,een duidelijke voorkeur 
hebben voor vestiging in landen 
waar Amnesty International haar 
rapporten over schrijft. 
Het 'ontbreken van een overheids
beleid t.a.v.de afbraak van doe 
konfektieindustrie,en het sti
muleren van de overplaatsing 
van bedrijven naar o.a.Tunesie' 
leidde tot steeds scherpere ' 
protesten van ,vakbeweging en 
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kleine ondernemers (het zgn. Ak
tiekom1te). Begin 1975 werd er 
dan ook,na enige jaren voorberei
ding,een orgaan in het leven ge
roepen om de verdere "herstruktu
rering" van de bedrijfstak te be
geleiden:de Stichting Struktuur-· 
verbetering Confectie,STRUCON. 
Hierin zitten overheid,werk~e
vers en vakbonden. Deze STRUCON 
formuleerde een aan tal verlang
ens,4ie in hoofdzaak betrekking 
hadden op: 
-overheidssteun bij de struktuur
verbetering van zowel individue
Ie bedrijven als de hele bedrijfs-

, tak 
-maatregelen tegen ne invoer en 
veredeling uit landen ' buiten de 
EEG 

Op het eerste terrein is in mid
dels het een en ander gedaan: 
&lgemene maatregelen als gezame
lijke marktonderzoeken,export
steun en vooral:de 1 1000,- sub
sidie voor elke arbeidsplaats 
,die de konfektionairs vorig jaar 
behouden hadden. Maatregelen 
die ongetwijfeld enig effekt heb
ben gehad. Al is er van vakbewe
gingszijde zware kritiek gekomen 
op de geringe kuntrolemogelijk
heden van overheid en STRUCON 
op de besteding van de subsidies. 
Daarnaast is het duidelijk,dat 
op den duur aIleen maatregelen 
tegen de invoer lAit "lage lonen" 
landen de Nederlandse konfektie~ 
industrie overeind kan houden. . ' 

Deze zijn vooralsnog OOK vanwege 
EEG-voorschriften,moeilijk ,effek
tief te maken. 
Wat betreft de sociale gevolgen 
van de afbraak veer de werkne
mers heeft de STRUCON nog slechts 
weinig maatregelen doorgevoerd. 
WeI is een belangrijke stap ge
daan met de oprichting van de 
WERCON,een stichting die ont
slagen konfektiewerknemers een 
half j aar lang opvangt, en bij 
andere bedrijven probeert te her
'plaatsen. Deze WERCON heeft ei
gen ateliers;die werk kunnen 
a'annemen van ,andere konfektie-
bedrijven. . 

eonelusi.s 
Uiteindelijk is volgens ons de 
enige manier om aan de-tot nu 
toe aIleen door ondernemersbe
langen gestuurde-afbraak van de 
konfektieindustrie een eind te 
maken het invoeren van een pak
ket maatregelen:een beperking 
van de invoer uit het buiten
land ,steunverlening' aan indivi
duele ondernemingen gekoppeld 
aan overheidskontrole op het 
investeringsbeleid daarvan,en 
het kreeren van mogelijkheden 
voor de ove r heid om zelf werk 
te scheppen in de bedrijfstak . 
Op basis van dergelijke maatrege
len kp..D dan ook gewerkt worden 
aan het (gekrontoleerd) over
plaatsen van produktiekapaci t 'ei t 

naar landen waar serieus aan de 
ontwikkeling van de ekonomie 
wordt gewerkt. En met serieus ' 
bedoelen we dan:ten behoeve van 
de armste delen van de bevol
king. Op het moment wordt de 
Nederlandse konfektieindustrie 
direkt of indirekt overgeplaatst 
naar de landen waar Amnest y Inter
national haar rapporten over 
schrijft ,en aan die overplaatsing 
moet een eind worden gemaakt. 

Maarten van Klaveren 
Sander Kooistra 

(1) ons rapport verschijnt zeer 
binnenkort,en is te bestellen 
door overmaking van 19,50 op 
Postgiro 2307745 van de Stich
ting Wetenschappelijk Onderzoek 
Vakcentrales (SWOV) te Utrecht, 
onder vermelding van "Konfektie" 

alesec: bijeenkolDst 
Sedert een aantal jaren is er in Nederland sprake van een niet meer te verwaar- ' 
lozen werkloosheid onder de academici. De tijd, dat al degenen die een universi
taire studie met succes bekroonden; verzekerd waren van een hoge en goed betaal
de werkkring, is Toorbij. Het aantal academici dat werkloos wordt ' en blijft, zal 
in de komende jaren vrijwel zeker nog toenemen. 
Een van de oorzaken is de ondoorzichtigheid in de arbeidsmarkt. De specialisatie 
en daarmee de differentiatie in de beroepen gaat steeds verder door, terwijl ook 
de universiteiten en hoge scholen steeds meer streven naar specialismen. Teleur
stellend is het dan vaak voor de sollicitant te horen dat voor een groQt deel 
van de functies geen specifieke studierichting vereist is. Het beroepsleven is 
danook voor academici min 'of meer onogerzichtelijk en er bestaat een duidelijke 
vraag naar beroepskeuze-voorlichting. 
De beste informatie en ori&ntatie verkrijgt men door een gesprek. 
Daarom organiseert AIESEC donderdag 18 nov. ,a.s. i~ het Bux:g.Tellegenhuis een 
informatie-bijeenkoms~, waarbij het Nederlandse bedrijfsleven en de Nederlandse 
overheid aanwezig zullen zijn . 
Voor opgave en/of informatie bellen of 'schrijven naar AIESEC-Amsterdam, Burs. 
Tellegenhuis,Jodenbreestraat 23 kr . 1136. Tel:5254051. Kantooruren ma.,wo.,vr., 
,15.00-17.00 uur., namens AIESEC, H.G.P. van Beusekom. 



Interview': 
mevr. Bruyn-Hundt 

RAPPORT 
COMMISSIE 

WOMEN's 
STUDIES 

Mevr. Bruyn-~ndt is sinds een jaar 
wetenschappelijk medewerkster aan 
onze fakulteit, ze heeft zitting in 
de vakgroep Makro. 
E~n van de zes vrouwelijke weten
schappelijke medewerkers, die onze 
fakulteit rijk is. Iets wat h~r, 
net als vele andere vrouwen die 
hier voor het eerst zijn, in het 
begin het gevoe] gaf als een soort 
geeat door het Maupoleum te waren: 
" Ik was er'wel, maar ik had het 
gevoel dat niemand me zag. Boven aI
le brieven stond "Mijne heren" -
en ik dan? Hoor ik er niet bij?" 

Mevr. Bruyn-Hundt werpt al enige 
jaren in publikaties in de E.S.B. 
een ander licht· op de ekonomische 
rol van de huisvrouw. 
"Ik ergerde me enorm. Ik was l"rares 
en moest de V.W·O.-leerlingen het 
verschil ·tussen produktie en kon~ 
sumptie uitleggen, en dan moest ik 
vertellen dat er in het gezin aIleen 
konsumpt·ie plaats vindt'. Maar ik 
vind b.v·. koken een enorm inspan
nende bezigheid, misschien weI in
spannender dan lesgeven, en ik zou 
dat best produceren willen noemen. 
Maar volgens de boekjes is dat ko
ken konsumeren e n dat lesgeven pro
duceren. In 1970 heb ik toen "De 
huisvrouw als producente"· geschre
ven. tt 

In deze publikatie berekent Mevr. 
Bruyn dat de , waarde van de diensten 
die door de huisvrouwen in Neder
land worden geproduceerd, 10 tot 
39% 'ian het Netto Nationaal Inkomen 
bedraagt, al naar gelang men een 
huisvrouw het loon van huishoudelijk 
personeel, het minimumloon of een 
e.A.O.-loon toedenkt. 

verzorgingsloon 
"Het was mij er voornamelijk om te 
doen die ekonomenwereld eens wakker 
te schudden en duidelijk te maken 
dat er in het gezin weI degelijk ge
arbeid wordt. En al lukte dat niet 
meteen, op de lange duur heeft het 
'wel degelijk zijn effekt gehad. Zo 
wist b.v. Pen zich in een artikel, 
da t hij in '75 BChreef, nog heel 
goed te herinneren dat ik in 1970 
de rol van de huisvrouw bij de.vor
ming van human capital heb bena
drukt. Langzaamaan begint de 'gedach
te dat de huisvrouw ook haar aan
deel in de prbduktie levert, veld 
te winnen. Toen ik in 1973 ervoor 

pleitte haar ~ier dan ook voor te 
betalen d.m.v. het verzorgingsloon~' 

,WeB de boot pas goed aan. Ik had 
nooit gedacht zoveel los te maken, 
zoveel reakties te krijgen.Tk kwam 
er toen trouwens achter dat het 
niet eens zo'n originele gedachte 
wa s; in de jaren dertig was er bij
voorbeeld door de socialistische v ' 
vrouwen voor gepleit. En nu las 
in de krmnt dat de nieuwe Zweedse 
premier Falldin vindt dat de kinde
ren door het buitenshuis werken van 
bei~ ouders in de kou komen te 
staan. Hij viil daarom dat er meer 
vrouwen thuis blijven, maar hij wil 
ze daar dan wel een vergoeding voor 
geven. Ergens ben ik het wel met 

. hem eens; ik vind dat de emancipatie 
niet over de ruggen van de kinderen 
mag gaan. Ze hebben er niet om ge
vr!\agd op de wereld ge'zet te worden 
en daarom hebben ze recht op een 
goede verzorging, wat o.a. inho.udt 
dat ze niet het merendeel van de 
dag in grote groepen ondergaan. Het 
is goed voor kinderen om op een 
kleine groep terug te kunnen vallen~ 
'U ziet dus niet als oplos.ing -
zoals b,v. Anja Meulenbelt weI 
doet - een verregaande ',vermaa-t

schappelijking' van het huishouden, 
waardoor er efficienter gewerkt kan 
worden?' 
"Voor de grote Massa acht ik dit 
niet haalbaar. Ik vind het al moei
lijk ' om zoals in mijn gezin met vier 
mens en samen te leven." 

rolbevestigend 
'am terug te kcimen op het verzorgingm;
loon. 
Wat vindt u van het argument dat een 

verzorgingsloon hooguit op de korte 
termijn emancipatorisch werkt, maa~ 
op de lange duur weinig uitzicht 
biedt. Geen kans op promoties, toch 
niet al te "verheffend" werk verrich
ten, kortom dat het rolbevestigend . 
werkt?' 
"Dat het alleen op korte termijn e
mancipatorisch werkt, vind ik onzin, 
omdat het verzorgingsloon zeker niet 
op korte termijn gerealiseerdkan 
worden. Het betekent ' immers een gi
gantische herverdeling van het natio
naal inkomen. Da t gebeurt niet zo 
~~n, twee drie, nu zeker niet in de 
huidige depressie. 
Of het rolbevestigend is, ja, daar 
hebben we in M.V.M., waar iktwee 
jaar in het landelijk bestuur zat, 
ook ruimschoots over gediskussieerd. 
Het is moeilijk, maar daar zijn we 
min of meer uit gekomen. "Uitgaande 
van de' gedachte dat er een hoeveel
heid noodzakelijke huishoudelijke 
arbe id en verzorging van kinderen 
moet geschieden, ook vanuit maat
sGhappelijk oogpunt, dient te wor
den gewerkt aan de ontwikkeling van 
een meer zelfstandig beloningssy
steem, hiervoor." staat er nu in het 
Aktieprogrammm van M.V.M •• 
Maarhet grote probleem is dat alle 
vrouwen met .kinderen pakweg zo'n 15 

jaar niet op de arbeidsmarkt hebben 
gewerkt, wat een immense achter
oplevert. De OploBsi,ng zou zijn, 
wannser de binnen- ~n buitentaak tus: 
Ben man, en vrouw zou worden verdeeld. 
Maar die oplossing betekent dat de 
mo..gelijl<;heid van part-time werk moet 
bestaan~ Die mogelijkheid , is er nau
welijks En voor sommige beroepen is 
dat helemaal onmogelijk. 
In ieder geval moe ten de kinderen 
verzorgd worden, ook wanneer de' moge
lijkheid om de buitentaak te verdelen 
ontbreekt. Degene die de kinderen 

,verzor4t - en dat is meeetal de 
vrouw- moet ekonomisch nnafhankelijk 
zijn. Zo Ian het verzorg;ingsloon ~~n 
van de vele aanzetten zijn tot de 
emancipatie van de vrouw, want ik 
geloof dat ekonomische onafhankelijk
heid de belangrijkste voorwaarde 
daartoe is. Men zou een begin kunnen 
maken door de kinderbijslag aan de 
vrouwen uit te keren." 
'Er wordt ook weI eens geopperd b.v. 
de werkloosheidsuitkeringen voor de 
helft aan man en voorde andere 

helft aan de vrouw betaalbaar te 
stellen. Wat vindt u daarvan?' 
"Is maar een gedeeltelijke oplos
sing, dan ku~ je ook de helft van 
het loon aan de vrouw geven." 
'Hoe wordt er vanuit uw vakgro~p te
gen uw werk aan gekeken? Ik kan me 
de woorden van de heer Driehuis 

herinneren, toen hij aan het slot 
van een lezing ~er werkloosheid de 
studiedag "Vrouw, gezin, ek.onomie" 
aankondigde met "en wat u zich daar
bij voorstelt, mag u zelf weten.'" 
Lachend:"Ja. ja. Ach er word't enorm 
over ,gegiebeld en ze vinden het al
lemaal niet zo nodig. 
Ma~r aan de andere kant - ik Krijg 
aile vrijheid en medewerking die ik 
nodig hebe 

rapport eommissie 
women's studies 
Het rapport van de Kommissie 
"Women's Studies" gaat uit van een 
aantal punten van kritiek op het 
sexistisch kara'kter van de verschil
lende takken van wetenschap;··· 
" Algemene kenmerken van deze kri
tiek zijn: 
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' - de impliciete waardeoordelen over 
de plaats die vrouwen en Mannen in 
de samenleving behoren in te nemen, 
zoals die spreken uit de wijze 

rene 
Nu is zij koordinator van "Women's 
Studies" aan de Ekonomische Fakulteit, 
die op voorstel van de O.C. in de 
vorm van expirimenteel onderwijs ge
goten. 

werllgroep 
"We zijn met e ,en groep van 9 vrouwen 
en 1 man begonnen. Ieder heeft zo 
een eigen onderwerp gekozen, tellend 
voor een doktoraal werkstuk, klein
tentamen of paper, al naar gelan~ 
het aantal uren, maar de verschillen
de onderwerpen moe ten nog goedgekeurd 
worden door de O.C. 
Wij zijn de eerste fakulteit in Amster
dam, waar binnen het studieprogramma 
ruimte is geschapen voor de I1INomen I s 
Studies". Hoorde van Joke Swiebel van 
de Kommissie dat tpt nu toe uniek. 
Elders denken ze- 0, die is er' al mee 
bezig." 
'In de Folia stond dat de F:S.W. vaOr 
~en jaar twee medewerkersplaatsen 
beschikbaar heeft.gesteld voor "Women's 
Studies. ' 
"0, dat wist ik niet. Dat is mooi." 
'Bent u gelukkig met de wijze waar-
op het nu is aangepakt?' 

"Ja, want aanvankelijk zou dit alle-, 
maal moe ten gebeuren bij Makro. Nu 
kunnen er ook ander vakgroepen worden 
ingeschakeld. Prof. Van den Doal heeft 
er bijvoorbeeld veel belangstelling 
voor. Hij wees me er trouwens op dat 
het niet juist was aIleen de vrouwe
lijke studenten aan te schrijven voor 
de bijeenkomst van de werkgroep." 
Vinden wij eigenlijk ook, maar door 
de modedeling in Folia wetende man
nelijke studenten het nou ook. En uit 
eigen ervaring weet ik da t de heren 
studenten even hard kunnen giebelen 
als de heren docenten en van hun be
langstelling om zelf aktief aan 
"Women's Studies" mee te doen heb ik 
geen hoge pet OPe 
We vragen ons af tien belangstellenden 
v ~el. Als je nagaat dat er van de tien 
zeven vrouwelijke ekonomen zijn en 
dat er vorig jaar in totaal 23 vrou. 
l'Ielijke ekonomen waren in de kandi
daats- en doktoraalfase, dan is de 
belangstelling best weI groot te 
noemen. 

If) 

"De leden van de werkgroep "Vrouw 
en Ekonomie" schrijven niet alleen 
over hun eigen onderwerp (zoals 
daar ,b.v. zijn: deeltijdarbeid, 
vergelijking positie va n de vrouw 
op de arbeidsmarkt in de kapita
listische en centraal geleide landen, 
waardering huishoudelijka arbeid, 
vrouwenarbeid en inkomensverdeling, 
sekundaire arbeidsmarkt), maar ze 
bespreken ook gemeenschappalijke 
literatuur.Verder is het de be-
doe ling dat ze om beurt verslag 
doen van hun werkzea~heden doen, 
waarbij over en weer adviezen en 
kritiek gegeven worden. 
De bedoeling is ' om uiteindelijke 
werkstukken te bundelen en wel 
licht met staun van het I.A.V. 
(Internationaal Archief van de 
Vrouwenbeweging) 'uit te brengen ." 
'Wordt dit een eenmalige gebeur-
tenis of heeft u al een vorm in 
uw hoofd om dit te kontinueren?' 

"Prof. Driehuis heeft eens geoppe r d 
dat "Women's Studies" een keuze
vak in het doktoraal zou kunnen 
worden, maar ik ben daat niet zo 
gelukkig mee. Integratie in andere 
vakken is beter. " 

Annegreet van Bergen. 

• E.S.B. 13-5-1970 
••• E.S.B. 11-4-1973, 

Een geemancipeerde inkomens
vorming- en verdeling. 
Rapport Kommissie "Women's 
Studies", Pag. 1 & 2. 

belangstellenden 
Belangstellende mann en en vrouwen 
zijn nog steeds van harte welkom 
bij de werkgroep , zowel voor de 
diskussiebijeenkomsten al? voor 
het schrijven van l'Ierkstukken. 
Zij worden verzocht kontakt op te 
nemen met Mevr. Bruyn-Hundt, 
kamer 3350, tel. 5254195. 

,= I~ 

Iedere student ken~ wel zo zijn 
problemen met betrekking tot zijn 
woon- of werksituatie. 
De t;~n ' kan nauwelijks of geen woon
ruimte vinden en de ander betaalt 
toch eigenlijk wel wat erg veel 
voor zijn kamer van 3 bij 4. De ~~n 
he a ft ,moeite met het studietempo, 
de ander ~an niet eens beginnen san 
de studie van zijn keuze, omdat hij 
of zij is uitgeloot. De e~n krijgt 
een te lage beurs, de ander vraagt 
zich af of de studieinhoud nu wel 
zo bar re l evant is •. 

Allemaal problemen, die door 
individuele studenten ervaren worden 
maar,niet alleen door hem of haar . 
Juist omdat zoveel stunenten met de
z~lfde 'problemen zitten, is het 
mogelijk om' gezamcnlijk naa r eplos- , 
singen te zoeken en te zorgen dat 
die oplossingen ook werkelijk rea
liteit worden. En hoe zeu dat te
tel' kunnen dan binnen en sarrer. met 
jouw vikbond, ' de ASVA. 

Wat wil de ASVA? 
De ASVA, vakbond van studenten, 

komt op voor een democratische uni
versitait. Wat betekent dat nu voor 
de ASVA: e en democra tische uni ver- ' 
siteit? 
Dat betekent : 
- externe de~ocratiser ing , waardoor 
iedereen de kans krij'gt om to gaan 
studeren . Dus afschaffing van de 
studentenstops en een goed en wet
telijk vastgelegd studenteninkomen. 

- een democratisch o~derwijs en on
derzoek: onderwijs, waariri ee n 
kritisch inzicht in de maatschap 
pij en zeker ook i~ de latera be
roepsprakti jk kan ~Ilorden verworve'n. 

-interne democratise ring, waardoor 
studenten en persone~l zeggenschap 
hebben over hun eigen werk- en 
l eefsituatie. 

Dat ae AS VA hier ook daa dwerkelijk 
voor opkomt, blijkt o.a . duidelijk 
uit: De inkomens demonstratie van 
18 september j.l., het mee -organi
seren van de Nationale Manifestatie 
voo r Jongerenhuisvesting v;~n 16 oct. 
en de bijeenkomst medio oct. t e gen 
de in de Milj~enennota aange kondigde 
bezuinigingen op ·he t hoger onder
wijs. 
Wat krijg je a l s ASVA-lid nog Meer: 
-het ASVA-blad Poorter 
-het lande l ijk studentenblad STUDENT 
-korting op SUA-boekje s 
-ASVA-Reductie Winke l 
-gratis lid Studenten Re i s bureau 
-en nog veel meer 

N'ie t mee eens? 
Natuurlijk zal je ,het niet a1-

tijd e e ns zijn met wat de ASVA doet . 
Maar b innen welke va kbond bestaan 
er nooit meningsver s chillen? Echter, 
juist door lid te worden en aetief 
mee te doen 
me e te denken over he t A~VA-beleid, 

zal een z o breed moge1ijke menings
vorming bi nnen de ASVA tot s t a nd 
kunnen komen . 
Bli j f daa rom niat muchteloos toe
kijken, maOr lo a t ook J6uw stem 
horen. Haok jeze l f en je va kbond 
st erkel'. 
WORDT LID VAN DE ASVA 
F.25 ;- OF POSTG I RO ~o841 0 
GE~EENTEGIRO A 2599 
OF KON EVEN LANGS OP !lET ASVA-KAN 
TOCR, WEESP:CRSTRAAT 51 . 



BERGEN '7. ten gewoon verder met hun vingers 
(en met hun hoofd) van de inkomens
problematiek afblijven, want ze kunnen 
er gewoon niets meer mee doen, behalve ' 
dat ze proberen te bewijzen wat ze zelf 
zelf al jaren deriken. Wie dan weI ? 

Zoals reeds vele jaren is voorgekomen, 
waren er ook dit j'aar weer enigen die 
het in hun hoofd kregen ekonomie te 
gaan studeren. Het volgende overkwam 
hen: 
30 augustus, het was dsn zover; 'de eer
ste kennismaking met de universiteit, 
m.a.w. de eerste kennismak ing met de 
heel' Ankum, die, omdat het zo hoort, 
enige woorden tot ons sprak. De overi
ge heren sprekers (zowel als onder 'de 
studenten schijnt er ook ondel' de do
ce,nten eim groot feministies tekort te 
zijn) wil ik niet een voOr een aanha
len, behalve de heel' Hoornweg, omdat 
hij de enige was die begreep wat hij 

'moest z,eggen. Deze opmerking omdat het 
mijns inziens de bedoeling was dat wij, 
eerstejaars, een totaalbeeld van de 
studie zouden krijgen, terwijl het me
rendeel van de docenten aan dit doel 
voorbij ging. (De ergste miskleun werd 
wel begaan door diegene, die maar met~ 
een wat werk opgaf voor de volgende 
week). 

Tot zover de essentie v~n de eerste 
week, waar aIleen nog' vermeld dient te 
worden dat de twee lichtpunt jes zich 
bevonden 'in de borrel op de eerste dag 
en de Heineken-exkursie' op de tweede, 
dag, waar eehter niet zoveel werd ge
toond edoch waar men redelijk kon tan-
ken. ' 
In de tweede week werd de fakulteit op
gesplitst in twee groepen die na een
ander ieder 3 dagen in Bergen gingen 
vertoeven o.l.v. Jan 810m, Harman Kor 
te, Narijke Broekhuyzen en de inmid
dels tot Litho gebombardeerde heel' 
Hoormreg. 
De eerste groep, waar ondergetekende 
~ch in bev~~Ftrok maandag naar 

Bergen , waar we hartelijk ontvangen 
werden door Marijke e.s. Het eerste 
wat we daar deden was een van de bete
re dingen uit het ,leven, namelijk eten. 
En zowel van die gelegenheid als van 
andere, viel er niets dan lof over het 
eten op te merken. Vervolgens prest eer
den we het om in een middag elkaars 
namen uit het hoofd te leren (voor de 

' een een gemak, door de ander een zaak 
waar veel zweet aan verlor'en ging). , 

' Des avonds voelde een zeer' groot ge
deelte van de groep ,zich geroepen om 
te gaan stappen in Bergen. Eehter, 
stappen in Bergen is niet hetzelfde als 
stappen in b.v. Amsterdam; kortom: een 
hele afknapper. ' 

simulatiespel 
De dinsdag vormde de belangrijkste dag 
uit ons verbli.jf in Bergen, niet in de 
laatste pl aats door het gemeensehaps
spel dat die dag bedreven werd. Dit 
hie ld in een simulatiespe l met "ekono
miese" achtergronden. (Konflikten bin
nen een bedrijf en zo). Het spel 'werd 
door iedereen zo intens bedreven, dat 
het, helaas, afgebroken moest worden 
omdat alle tijdslimieten oversehreden 
werden. 's Middags werd het spel met 
de gehele groep geevalueerd, "aarin 
men over het 'algemeen zijn tevreden
heid uitte danwel opbouwende kritiek 
gaL 

Aparte vermeldingen gingen uit naar de 
spelpartner WAM, die door haar gesple
ten voorkomen toch uiteindelijk als de 
groep met de me~st guidelijke stelling
name naar voren kwam (als je begrijpt 
wat ik bedoel). Er ~as slechts een 
g~oep waar zij jaloers op konden zijn 
en dat was de pers, die als lichtpunt
je in de nacht , fungeerde. 
In reaktie op de afknapper van de vori
ge avond bleven de meeste mensen dins
dagavbnd ' thuis; enkelen dachten dat 
'Uit, goed voor u t een definitie was 
en gingen dus toch uit . 

De laatste ,oehtend kregen Jan en Har
man de kans om de bestuursstrukturele 
aard van de universiteit aan o ns uit 
te leggen en tevens werden er feest
komrnissies en inter-kommunikatiekommis
sies opgericht. 
Om een lang verhaal kort te maken wil 
ik graag ' nogmaals vanaf deze plaats 
hartelijk dank zeggen aan Jan, Harman, 
Litho en voora,l J'larijke v~~r de voor
treffelijke organisatie. 

Mie van Wijk. 

p~~erkgr. 
inkolnens 

Gezien de bouwval van het statistisch 
materiaal, de wirwar van belasting en 
andere bijdragen en afdrachten, is een 
goede beoordeling vooralsnog een on
mogelijke zaak. Statistici gevraagd! 
Ook komen de deskungigen op dit gebied 
geheel niet op de jodenbreestraat voor, 
nm. de mensenkenners bij uitstek(psycho
Iogen, soc iologen,theologen enz . ) , daar 

de vele onmeetbare fakt oren di e de 
economie denkt te gaan oplossen,op het 
stud'ieterrein liggen van eerder ge 
noemden. 
" Zeg me hoe U heet en ik za l U zeggen 
wat U verdient "(lucas 3; 18:30 1,) , zou 
onderwerp van de inleiding in de eko~ 
nomische-theologie kunnen zijn. Gelet 
op de fi guurlijke interpretatie van 
de bijbel zal de eco -theol~og opmer
~en dat reeds in deze ene zin al een 
addertje onder het gras schuilt,nm. 
verdient I krijgt , maar dat is hun 
probleem dan. 

Aan de p~pervervangende werkgroep Tracht ik U Verder ' nog lets te zeg-
" I nkomensverdeling" kon reeds in het gen over de " inkomensverdeling" opdat 
kursusjaar '75-'76 een begin gemaakt U de werkgroep niet hoeft te volgen, 
worden, animo voldoende . Het probleem dan meen ik beluisterd te hebben dat 
van veel p . v .werkgroepen is echter om de nivellering tegenvalt (meevalt) 
e e durende de tien daarop voicende ~aar dat bij stug volhouden van 
werkweken het animo te behouden . voorstanders(tegenstanders) de 

Omdat verwachtingen tendens duidelijker effekten zal gaan 
betreffende het onderwerp en wekel' jks krij ge~ in de toekomst .En, ~oet "Jan ' 
vrijkomende werkstukken elkaar zeker Modaal nJ.et denken dat hJ.J zovee l , 

,nie t albi-cLp.o..s,iU.e..Lb_eiruLine..~in~e~~ent dan de l!agstb~_t_a_ald:n . 
dient de werkgroepleiding er voo~ te Hoel'Tel tJ.J vre;enaoTIJ J. voorst"n::-c----~~ 
zorgen dat toch geen relevante infor- der va n p.v.werkgroepen of ze nu ge-
matie achterblijft en dus nogal eens o~ganlseert worden door de ~akgroep 
vaker als haar misschien lief is de Mlcro/Macro of welke evt. nl~uw 
krik onder het dalende pell behoort opterichten vakgroep ~anook. F .8 
te zetten . De mate waarin deze bestu
rin~ gelukt.j s m.i. van be lang voor 
het aktief bijwonen van de werkgroepen. 

"het onderwerp 
Persoonli jk voelde iii. de reD,li tei t van 
do inkomensverdelin~ langzaam~an onder
c uan in het wo.lige meer van de weten
schappelijke benadering . Ongelijkhe ids
maa t staven, ~'!i skundi ~-of Zom.:'1ar een 
streep of curve, ze~gen net zovee l als 
aat mijn me l kboer ervan l'Teet (onder
schat dit niet), maar doe hier beslist 
niet ~ewichti ~er over a l s wat het pro
bleem in wezen inhoud t" ".'a t ik on t
hou aen heb is dat bij de toenemende 
be:angsteIIing voor de inkomens door 
de '::erknemers (dus ook stud'enten)en 
een stijgende we l vaart, het misnoegen 
over alies en nog wat desondanks sterk 
is toegenomen. Ik ge loo f daa r heilig 
in, en laten we daarom vanaf nu niets 
mcer ongemerkt aan onze aandach t VDor 
bij laten ~aan , zonder ons l atente mis
noegen onmiddellijk de halsband af te 
doen en hier vol vuur op los te laten, 
indien dit van ons verlangt wordt, 
Leest U met plezier eens in het werk 
wat neerlands economen zoal over de 
inkomensverdelirtg te zegg~ n hebben, 
het niveau zal U treffen . Economen moe-

(vervolg van bladz. 9) 

van de keuze. De enige echte keuze
verruiming is geschapen door afschaf
fing van lEB. De vraag is dan echter 
of meer keuzemoeel~kheden het over
boord zetten van een belangrij'k vak 
rechtvardigen. 

Een laatste bezwaar tegen het voorstel 
is het terugbrengen van het aantal 
uren, dat men maximaal aan een keuze 
yak kan besteden van 1100 (kandidaats, 
klein en groot) tot 750 (klein en 
groot) • 

Heer bezwaren tegen het voorstel 
vindt u in een speciale' Aktiegr()ep
brochure hierover. De conclusie 
is dat de ingrijpende voorstellen 
op veel bezwaren stuiten en 
t~felachti~e voordelen hebben. 
Op nieuwe onderwijsdagen (let op 
muurkranten e.d . voo r de datum) 
zullen de studenten o.a. over dit 
voorstel hun mening kunnen uitepreken. 
K~rn daar in elk geval naar toe en 
zet vast je handtekening onder 
de petitie. 

Ferd Crone 
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In het BOmel'nl'. van ROSTRA (nr. 47) is 
de aandacht g8Vsstigd op een benoemings
procedure van kandidaat-aesistenten bij 
de Zector eccnomie. Dr Sch/Jndorff. aqn 
as subfacuZteit SoaiaZe GeogPafie. . 
Hoe is due aaak VePMr afgeZopen? 
In de SubfacuZteitel'aad is doOr as stu-. 
dentenj'mctie de IaJestie aangekaart na
dat door de AktiegPoep Ekcmomen een 
·bzoief met kZachten van eccmomiestuden
ten r.Ia8 VBl'stuurd MaP as Subfa.cuZteit. 
Het kePnbeIrlJaQP van de studenten .r.Ia8. 
dat dhr SchlJndoroff tijdens soZZicita-

, tiegesprekken as poZitieke geaindheid 
van ' studenten. tot ondsrdeeZ van het se
Zectieproaes maakte. 

Op de Subfaculteitsraad-vergadering 
van 21 juni werden twee besluiten geno
men. Het eerste was dat afkeuring werd 
uitgesproken over het optreden van dhr 
SChondorff. Het tweede hield in dat 
een brief naar de Aktiegroep Ekonomen 
(AGE) werd verstuurd, waarin afkeuring 
werd uitgesproken over het feit dat de 
Aktiegroep afschriften van ·haar brie
ven aan ROSTRA e.d. had verstuurd. De 
studentenfractie was tegen het tweede 
voorstel. 
Het eerste besluit zou per brief ken
baar worden gemaakt aan Schondorff. 
Het geval wi1 echter dat Schondorff tot 
decaan van de subfacult .. it is gekozen, 
zodat hij zichzelf ·deze brief zou moe
ten schrijven. Zover ·kwam het echter 
niet. 
Aan de Subfaculteit -wordt niet genot.u- / 
leerd en op de Subfaculteitsraadverga
der~ng van 30 augustus waren de docen
ten vergeten dat er ooit een voorstel 
was aangenomen tot afkeuring van het 
beleid van Schondorff. Toen er een · her
stemming moest plaatsvinden, do If de . 
studentenfractie het onderspit. Schon
dorff behoefte zichzelf geen ·brief 
meer te sohrijven. 
W~l werd uitgesproken dat benoemings
procedures in de tockomst "met de groot
ste behoedzaamheid" dienen te geschie
den. Dit zal nader uitgewerkt worden in 
een Benoemingsstatuut voor de Subfacul-
teit. . 

In het sept. nr. (48) van ROSTRA is een 
brief gepubliceerd van het studentlid 
van de benoemingscie., Jacques Hilhorst 
- toen kandidaat-assistent van Schon-
dorff. • 
In deze 'brief komen een aantal posit ie
ve punt en naar voren. Allereerst is.het 
verheugend dat de mening ,van de Akt1e
groep gedeeld wordt, dat niet vroeg ge
noeg gewaarschuwd kan worden tegen elke 
vorm van politieke discriminatie die de 
kop opsteekt. VerdeI' wordt erkend dat 
vragen naar de politieke kleur van sol-
licitanten "mindel' raadzaam" is en in 
de toekomst betel' vermeden kan wprden. 
Een aperte onjuistheid zit echter in 
de zinsnede dat sollicitanten op de 
hoogte van de reden van hun afwijzing 
worden ·gesteld, als zij hierom vragen. 
Hierom is gevraagd door een sollici
tanto Hij .is echter niet op de hoogte 
gesteld ••• 

Interview 
In het MededelingeQblad van sept. jl. 
van de Subfaculteit staat een inter
view met Schondorff n.·a.v. zijn benoe
ming tot dekaan (voorzitter) van de 
Subfaculteit. Via dit interview kan op 
een directe wijze worden ingegaan or 
de opstelling van Schondorff in ·de sol
licitatiecie. Hij zegt: 
"Ik betrtna' het. dat een soZZicitant 
die, omiat hij niet het geIJlmBte vak
kenpakket had, niet is uitgekoaen boae 
bZ'ieven sahzoijft MaP de solZicitatie
con'rrrlssie en vBl'VoZgens de AktiegPoep 
Ekonomen inschakeZt. Ik vind dat men 
iets beter aijn niet-gekoaen-aijn moet 
incasseren. Bet is ook jaJmler dat de 
studentengroepezoing in anae BubfacuZ
teitsraad aich MaP ik heb begrepen 
achter dit protest heeft gesteZd. Ik 
aie trouwens neg weZ enig verschiZ 
tuesen as mijns inaiens constructieve 
studentengroepezoing hier, en as Aktie
gzooep Ekonomen. 

Dan de kwestie zell. Er zijn weten
schappers die steZZen, dat je je we
tenschappelijk bezigsijn in dien8t 
moet stellen van je maatschappeZijke 
overtuiging. Daar ben ik het, zoals ge~ 
aegd, niet mee eins. Maar als je dan 
met iemand gaat praten over een weten
schappelijke lunetie. vind ik dat je 
mag weten vanuit welke optiek hij de 
maatsdhappij bekijkt. Je praat dan o
ver de opvattingen over het vak. over 
welke litel'atuur de soZlicitant bij
houdt. en hoe men denkt over de ver
schiZZende stromingen binnen het val<. 
Dan stel je inderdaad in die konte:r:t 
hele konkrete vragen aZs l~eZke kran
ten leest u" en "bent u lid van een 
politieke partij en 20 ja. weZke dan"." 

Zijn uitspraken geven aanleiding tot 
drie opmerkingen. Ten eerste valt de 
hardnekkige onjuistheid op dat slechts 
~~n sollicitant bij de Aktiegroep heeft 
geklaagd. De AGE heeft' op grond van 
·verklaringen van een meerderheid van 
de sollicitanten besloten over te gaan 
tot een protest tegen het optreden van 
Schondorff . De onjuistheid is hardnek
kig omdat hiervan in twee brieven van 
de AGE gewag is gemaakt. 

Ten tweede geeft de kritiek over de 
constructieve opstelling van de AGE 
aanleiding tot commentaar. De Aktie
groep werkt in de faculteitsraad al 
langere tijd op vele punten vruchtbaer 
earnen met docent en en TAS. De AGE zit 
verder sinds 1973 in het dagelijks be
stuur van· de faculteit. Op dit punt 
kan niet aan de constructiviteit van de 
Aktiegroep afbreuk worden gedaan. Het 
gebrek aan constructivi~eit moet dus 
elders gezocht worden. En weI in de po
litieke visie van Schondorff zelf. 
De AGE gaat een bestrijding van slech
te plannen, voorstellen en scheefge
groeide situaties niet uit de weg en 
heeft dit, zoals aan onze faculteit 
alom bekend is, nooit gedaan. 
Op de subfaculteit ~g dit niet van 
Schondorff, men is dan niet construc
tief·. De situatie op de subfaculteit 
lijkt op die aan de Economische Facul
teit van een jaer of drie, vier gele
den, toen onder leiding van Drs Meis 
de docenten ~~n front vormden te~en 
studenten, benoemingen voorgekook~ 
werden en de studieduur b~ort. Na de 
splitsing in de stat is de atmosfeer 
aanzienlijk opgeklaard. 

Tekenend voor het "construcd.eve" kli
maat waarin Schondorff zich bevindt 
is · de panische reactie van de doc en
tenfractie i~ de subfaculteitsraad om 
een boze brief aan de Aktiegroep te 
sturen omdat de economie-studenten de 
euvele moed hadden open brieven te 
sturen. Wie geen openbare discussie 
aandurft, he eft echter een slecht ge
weten. 
Opvallend is verder .dat de vergaderin
gen van de .subfaculteitsraad niet geno
tuleerd worden, . ondanks herhaald ver
zoek van de studentenfraktie. Zo wordt 
de docentenmeerderheid het "o·nfeilbaar" 
geheugen van de Raad. 
Zeer incorrect i s tenslotte dat de 2e 
br ief van de AGE pas ter vergadering 
aan de Raad werd voorgelegd, een wei
nig constructieve handeling van het 
bestuur, waarvan Schondorff nu voorzit
tel' is geworden. 

De deree opmerking betreff eveneens een 
hardnekkige onjuistheid. De AGE heeft 
Schondorff erop gewezen dat een benoe
mingscie. niet het ~ heeft een sol
licitant naar zijn politieke kleur te 
vragen en dat het evenmin de gewoonte 
is di~ te doen. Dit recht en die gewoon
te zijn . op de ·Economische Faculteit en 
daarbuiten niet bekend. 
De AGE heeft een constructieve sugges
tie in deze : de wetenschappelijke ge
schiktheid van een so11icitant kan 
heel simpel worden vastgesteld door de 
directe en. zuvere vraag of men bereid 
is de verschillende stromingen in de 
economie te be studer en en te doceren. 
Oat is de opvatting Van de AGE (en dat 
weerlegt ook de door Sc~ondorff er met 
de haren bijgesleepte "inconsistentie" 
die de AGE zou hebhen begaan - zie de 

·tussen haakjes geplaatste opmerking in 
de brief van Schondorff in .ROSTRA nr. 
'17 ) 

totsJot 
ledere schijn van poZitieke discrimina
tie moet terstond vel'oordeeZd worden. 
De verontwaardiging van de betrokken 
studenten over de gesteZde vragen i8 
2ee~ groot .en die ve~ontwaardiging is 
in ROSTRA naar voren gebracht. 
Dit soort screening is voZstrekt over
bodig en verwel'pe Zijk en doet inderdaad 
denken aan een "mini-berufsverbot". 
Daarop i8 dan ook' het Accent geZegd in 
ROSTRA nr. · 47. 

A.S. 



NEDERLANDSE BELANGEN IN 
Eind october publiceert de Anti
Apartheids Beweging Nederla"d een boek 
over de economische relaties tussen 
Nederland en zuid-Afrika. 
In het eerste deel van dit boek worden 
deze relaties geaDalyseerd en wordt 
uiteengezet waarom een eCQnomische 
boyeot van zuid-Afrika noodzakelijk is. 
In het tweede deel treft men een ge
detailleerd overzieht van de activitei
ten van 58 Nederlandse bedrijven in 
Zuid-Afrika aan. 

Het apartheidsregime zou geen dag meer 
stand kunnen houden als de Westerse 
mogendheden hun eeonomisehe- ,"n 
militaire steun zouden terugt-ekken. 
Cirea 40% van de kapitaalgoederenvoor
raad is in buitenlandse handen. De 
wapenimporten (in 1975: 1 3 miljard) 
komen geheel van Westerse landen. De 
buitenlandse handel van zuid-Afrika is 
voor meer dan 807. op deze landen ge
richt. Ook de nieuwste technologische 
kennis, onder andere op het gebied van 
de kernenergie, komt uit het Westen. 
Tenslotte zorgen Westerse banken er
voor dat de Zuidafrikaanse staat en de 
-staatsondernemingen hun tekorten op 
de begroting kunnen aanvullen. 

Deze directe belangen tussen het 
Westen en zuid-Afrika vormen een be
dreiging voor de bevrijdingsstrijd van 
de afrikanen ' in zuidelijk afrika. De 
economische basis van de racistische 
regimes wordt erdoor versterkt. De 
enorme kapitalistische belangen in 
zuidelijk afrika moeten verdedigd wor
den. Daarom wordt het Vorster-regime 
van de meest mod erne wapens voorzien. 
Daarom ook wil de NAVO zijn invloeds
sfeer naar zuidelijk afrika uitbreiden. 
Toen het African National Congress in 
1960 na tientallen jaren van vreedzame 
demonstraties tegen het apartheidssys
teem verboden werd, besloot het de 
bevrijdingsstrijd met hardere middelen 
voort te zetten. In datzelfqe jaar 
werd de volledige isolatie van het 
apartheidsregime als beleidslijn aan
vaard. Enige jaren later besloot het 
ANC tot de gewapende strijd tegen het 
Vorsterbewind. Aan de onderdrukking en 
uitbuiting van de zwarte bevolking kan 
slechts een einde worden gemaakt als 
het apartheidssysteem wordt opgeruimd. 
De ervaringen wijzen uit dat Vorster 
niet van plan is dit systeem ook maar 
enigszins te wijzigen. Tegelijkertijd 
staat vast dat hij geen poot meer heeft 
om op te staan als de Westerse landen 
hem niet meer steunen. Isolatie van 
Zuid-Afrika, ook economisch zal de be
vrijdingsstrijd aIleen maar verkorten. 

wel"ClClrt 
De economische boycotoproep van Zuid
Afrika is door tal van organisaties 
overgenomen. De belangrijkste zijn: de 
Organisatie van Afrikaanse Eenheid 
OAE-afrikaanse landen), de Verenigde 
Naties (met uitzondering van -hoe kan 
het anders ! -de Westerse landen) en 
de internationale vakorganisaties. In 
Nederland heeft de Federatie van.Ne
derlandse Vakverenigingen (FNV) zich 
kort geleden achter de boycot ge
sehaard. 

ZUID AFRIKA 
So~ hoort men beweren, meestal van 
ondernemerszijde, dat buitenlandse in
vesteringen in zuid-Afrika welvaart 
brengen en er een progressief, niet
racistisch Dersoneehbe1.eill ~VI>/:!On_ 

Nu is dit laatste al zonder meer onmc
gelijk,omdat de apartheidswetgeving dit 
niet toestaat. Maar ook het"welvaart 
brengen" moeten we met een korreltje 
zout nemen. 
De enorme toevloed van buitenlands ka
pitaal in zuid-Af~ika vanaf 1961 heeft 
voor de zwarte bevolking weinig 
positiefs opgeleverd. De gezondheids
zorg, het onderwijs en de huisvesting 
van zwarten is nog eVen slecht als 
voorheen. De loonkloof tussen blank en 
zwart is aIleen maar toegenomen. Zwarte 
vakbonden hebben nog steeds geen vak
bondsrechten en zwarte vakbondsleiders 
worden voortdurend vervolgd. In het 
algemeen is de onderdrukking van de 
zwarte bevolking in de jaren '60 en '70 
toegenomen. 
Per aaldo kan men rustig spreken van 
een negatief effect van de buitenlandse 
investeringen in zuid-Afrika veor de 
zwarte bevolking. Om een "stabiel in
vesteringen klimaat"te scheppen moe ten 
de zwarte arbeiders onderdrukt worden. 
Om zuid-Afrika een "investeringspara
dijs" te laten blijven moeten de lonen 
laag gehouden worden. 
Om de Westerse kapitaalsbelangen te be
schermen moet Zuid-Afrika een tot op de 
tanden gewapende mogendneid worden. 

nederland 
Wat kan er in ons land gedaan worden 
aan de economische boycot van Zuid
Afrika? 
Het meest eenvoudige is het maken van 
een wetgeving die de handel met Zuid
Afrika verbiedt. Een dergelijke wetge
ving bestaat al voor Rhodesie, maar 
deze wordt met medewerking van de 
Zuidafrikaanse regering en Westerse 
bedrijven op grote schaal ontdoken. 
Alleen al om deze reden zou het handels 
-verkeer met Zuid-Afrika verbroken moe
ten worden. 
De handel tussen Nederland en Zuid
Afrika is de afgelopen vijf jaar ver
drievoudigd. De import in Nederland be
~taat voornamelijk uit voedingsmiddelen. 
De export ter waarde van 1550 miljopn 
uit machines en electronische appara
tuur. In de laatste groep zitten ver
moedelijk ook leveranties van Philip~ 
en Op'tische Industrie "Dude Delft" aan 
het Zuidafrikaanse leger. 
Een andere maatregel betreft het ver
bieden van overdracht van kennis door 
Nederland aan zuid-Afrika. In de afge
lopen jaren hebben vooral de bezoeken 
van Prof.Kistemaker, de uitvinder van 
het ultra-centrifuge procede voor ver
rijking van uranium en bekend om zijn 
oorlogsverleden,opzien gebaard. Ook de 
be zoe ken van Zuidafrikaanse kernenergie 
-geleerden aan het Reactor Centrum 
Nederland in Pet ten moe ten met wan
trouwen bekeken worden. 
Deze kennisoverdracht is meestal gere
geld via zogenaamde licentie-overeen
komsten. Welke licentie-overeenkomsten 
Nederlandse bedrijven en wetenschappe
lijke instellingen met Zuid-Afrika 
hebben is niet bekend. Er dient in elk 
geval QP de kortst mogelijke termijn 
een einde aan te komen. 
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manifestatie 
plaats:-~~I-congre6centrum 
tijd : aanvang 8 uur/zaal open 7uur 
prijs ~~1.22 

sprekers o.a. uit de volksrepubliek 
Angola en van de bevrijdingsbe
wegingen van Namibie en Zuid Afrika 

gevarieerd programma m.mv. vele 
artiest en. 
organiaatie Medisch komi tee Angola 
en Anti- Apartsheid'oeweging Ned. 

Een derde maatregel is het verbieden 
van bankleningen aan Zuid-Afrika. Ook 
dit kan analo<1!8 aan de wetgeving die 
er op dit gebied bestaat ten aanzien 
van Rhodesie gebeuren. Vooral de 
AMRO-bank en de Algemene Bank Nederland 
zijn de laatste jaren actief geweest 
in het verstrekken van leningen aan 
Zuid-Afrika. Maar ook de andere grote 
particuliere banken zijn niet vrij te 
pleiten. 
Tenslotte moeten nieuwe Nederlandse 
investeringen in zuid-Afrika verboden 
worden. Vooral als het gaat om bedrij
ven waarbij de overheid bij betrokken 
is, zoals Hoogovens en Nederhorst-Bouw, 

'moet voorkomen worden dat er oak maar 
een cent in het apartheidssysteem ge
stoken wordt. 

CONCLUSIE 
De Nederlandse betrekkingen met de 
apartheidsstaat Zuid-Afrika zijn om
vangrijker dan menigeen denkt. Hoe om
vangrijk ze zijn kan men lezen in het 
in de inleiding genoemde boek. Deze 
betrekkingen zijn noch in het belang 
van het Nederlandse- noch in het belang 
van het Zuidafrikaanse volk. De arbei
ders in Nederland hebben er geen enkel 
belang bij dat het bedrijf waar ze wer~ 
ken gaat investeren in een land waar 
de lonen laag gehouden worden en de 
vakbonden het functioneren onmogelijk 
wordt gemaakt. Dat de bevolking van 
Zuid-Afrika geen baat heeft bij Wester
se investeringen werd a1 eerder aange
toond. Kortom; de boycot van Zuid
Afrika moet van kracht worden. 
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